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Összefogott,
ami összetartozik?
A  KELEMEN LUCI

T
öbb néven futott már a vá
lasztásra összekapcsolódó 
baloldali formáció, amiről 
igen sokan el is könyvel
ték, hogy voltaképpen 
nem több a pár évvel ezelőtt lejáratott 

figurák visszatérésénél. Logikus a gon
dolat, elvégre hosszas sakkozgatás után 
végül mégiscsak összefogott az elmúlt 
időszak ismertebb baloldali politikusa
inak apraja-nagyja. Megtalálta volna a 
zsák a foltját? Ennél azért bonyolultabb 
a dolog.

Van, aki nem emlékszik rá, de kö
rülbelül két évvel ezelőtt valószínűnek 
tűnt, hogy Bajnai Gordon lesz az, aki 
köré ki fog épülni a választási összefo
gás. Bajnai nem indult újra a 2010-es

választásokon, hanem a politikai életet 
ideiglenesen maga mögött hagyva 
megalapította a Haza és Haladás 
közpolitikái alapítványt. Sokáig nem 
nyilatkozott arról, hogy visszatér-e a 
ringbe 2014-re. Végül 2012 októberé
ben lépett hivatalosan is porondra: a 
nemzeti ünnepen jelentette be, hogy 
a Haza és Haladás Egyesület, a Milla 
(Egymillióan a Magyar Sajtószabad
ságért Egyesület -  eredetileg az új mé
diatörvény ellen tiltakozó Facebook- 
csoport) és a Magyar Szolidaritás 
Mozgalom összeáll, és Együtt 2014 
néven ernyőszervezetet alakítanak. A 
koncepció az volt, hogy az olasz „olajfa 
koalíció” mintájára ezen név alatt 
egyesítik a baloldali politikai formáci
ókat, a miniszterelnök-jelölt Bajnaival 
az élen.

Tisztában voltak vele, hogy az 
MSZP „beszervezése” rendkívül 
megnehezíti a bizonytalanok meg
szólítását, viszont szükségük volt a 
szervezeti bázisukra. Az Együtt 2014 
akkor veszítette el annak esélyét, hogy 
a baloldali összefogás zászlóshajója 
legyen, amikor az LMP 2012 végén és 
2013 elején is elzárkózott az együtt
működéstől, pontosabban fogalmazva 
a direkt betagozódástól, fgy nem az új 
formációk szabták a belépési feltéte
leket az MSZP-nek, amikor végül ösz- 
szefogtak -  amire többek között az új 
választási rendszer sajátosságai miatt 
is rákényszerültek -, hanem fordítva.

A hatályos törvények értelmében 
egyesület nem indulhat a választáso
kon, ezért Bajnaiék párttá alakultak, 
Együtt -  a Korszakváltók Pártja 
néven. Többek számára talán nem 
ismert tény, de ekkor már az LMP-ből 
kivált, az együttműködést korábban is 
támogató politikusokkal (Párbeszéd 
Magyarországért párt) is szövetségre 
léptek.

Jóval történetünk előtt zajlott a 
hatalmi harc Mesterházy Attila és 
Gyurcsány Ferenc között a szocialista 
párton belül. Ennek az lett a vége, 
hogy a volt miniszterelnök MSZP-n 
belüli platformját Ónálló formációvá 
alakította, kiválva a pártból: ezt ismer
jük ma Demokratikus Koalícióként. 
Először komoly ellentét volt a két párt 
között, később azonban összefogtak a 
kormányváltás érdekében. Ez sem volt 
egyszerű, mivel úgy tűnt, Gyurcsány 
jelenléte több szavazót taszít, mint 
ahányat vonz. Informális együttműkö
désük azonban egyre inkább formali- 
zálódott az idő múlásával. Innen pedig 
már csak pár ecsetvonás kellett: Sziget- 
szentmiklós megnyeréséért behúzták 
Kuncze Gábort, szavazatmaximali
zálásért Fodor Gábor liberálisait, és 
technikai okokból Összefogás helyett 
Kormányváltás névre váltottak, hogy 
talán saját magukat is meglepve ösz- 
szerakják szinte ugyanazt a társaságot, 
amely elveszített egy választást négy 
évvel ezelőtt.

m S Z p  EGYÜTT
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Demokratikus
Koalíció Magyar Liberális Párt

Istenes délután a Corvinuson
A RUBIN ESZTER

A Forum Corvinum
Light programsorozat 
olyan előadásokat és 
szemináriumokat nyújt 
az érdeklődők számá

ra, amelyekkel közelebb hozzák a 
közönséget ismert személyiségekhez. 
Legfőbb céljuk, hogy a meghívott 
vendégek által bepillantást nyerhes
sünk egy-egy szakma hátterébe, ezáltal 
választ kapjunk a bennünk felmerülő 
kérdésekre.

Március 5-én a VIII-as előadóban 
szinte még a falakon is lógtak, annyi 
ember gyűlt össze, hogy szem- és 
fültanúja legyen az Istenes Bencével 
megrendezett beszélgetésnek. A mű
sorvezető társalgópartnere, Budavári 
Balázs egyáltalán nem szégyellt olykor 
már-már zavarba ejtő kérdéseket fel
tenni. Az RTL Klub sztárja szerencsére 
jól vette az akadályokat, így egy igazán 
szórakoztató csevej kerekedett ki.

A viccelődés mellett természetesen 
szó esett a műsorvezetői szakmáról, 
annak minden gyönyöréről és hátrá
nyáról is. Egy rövid közvélemény-ku
tatás keretein belül kiderült, hogy az 
ott jelenlévők jelentős része nézi a mű
sorvezető a hét minden napján adásba

kerülő reality show-ját, a Való Világot. 
Több érdekességet is megtudhattunk 
ezzel kapcsolatban, például azt, hogy 
rengeteg szociológiai és pszichológiai 
elemzés készül a műsorról. Egy ilyen 
valóságshow-t alapvetően kétféleképp 
lehet nézni: esti kikapcsolódásként 
vagy komoly jellemfejlődéseket bemu
tató anyagként.

Istenes Bence saját magáról is 
elárult néhány kulisszatitkot. Meg
tudhattuk többek között, hogy évekig 
Németországban élt. Az RTL Klub 
számára utánpótlást gyártó VIVA TV- 
nél kezdődött a karrierje, ahol mindent 
megtanulhatott a szakmáról. Ugyan
úgy, ahogy anno Lilu vagy Sebestyén 
Balázs esetében, Istenes Bencének is a 
zenecsatorna jelentette az ugródeszkát. 
A Balázzsal való összehasonlítgatást 
általában nem ússza meg a műsorveze
tő, így volt ez a mostani beszélgetés al
kalmával is. Szerencsére már rutinosan 
kezelte az erre irányuló célozgatásokat, 
így ő is jól tudott rajtuk szórakozni.

A programnak hatalmas sikere 
volt, a végén pedig kérdéseket is tehe
tett fel a közönség. Igazán jó volt látni, 
hogy egy ilyen esemény ennyi embert 
össze tud hozni, így ezúton is köszön
jük a szervezést a Forum Corvinum 
csapatának.

Mindenki egyen lőségért,
egyenlőség m indenkiért
A  TÁRNOK BALÁZS

Lefokozták a cégvezetőnőt, az ok: szülni ment. Kirúgták a bolti eladót, 
amikor betöltötte az ötvenet. Ilyen és ehhez hasonló ügyekkel foglalko
zik nap mint nap az Egyenlő Bánásmód Hatóság.

Február 24-én rendezték meg az Egyenlő bánásmód -  mindenkit 
megillet nevű workshopot. Az esemény során az EBH különböző tiszt

ségviselői mutatták be, hogyan küzdenek a hátrányos megkülönböztetés ellen. Az 
előadásokból megtudhattuk, hogy a diszkrimináció azt jelenti, nem lehet ember 
és ember között feleslegesen különbséget tenni. Azonban egy igazságtalanság 
csak akkor diszkrimináció, ha a hátrány és a védett tulajdonság között ok-okozati 
összefüggés van.

De mi is az a védett tulajdonság? Az Alaptörvény tizenegy ilyen szempontot 
említ meg: faj, nyelv, nem, bőrszín, vallás, fogyatékosság, politikai vagy más 
vélemény, nemzeti vagy társadalmi származás, vagyoni, születési helyzet, melyek 
alapján tilos diszkriminálni. Az esélyegyenlőségi törvény ezt kiegészíti többek 
között a nemi identitással, az életkorral, az anyanyelvvel és a szexuális irányult
sággal. Összesen tizenkilenc védett tulajdonságot különböztetünk meg.

Szemléltetésként nézzünk meg egy gyakorlati példát! Érthetetlen, hogy egy 
gyógyszertár ajtaján kint a felirat: babakocsit bevinni tilos. Mit tehet ilyenkor 
egy anya? Kint hagyja a kocsit, és reménykedik, hogy nem lopják el? Esetleg még 
a gyermekét is benne hagyja, hogy biztosan ne vigyék el? Nem. Inkább másik 
gyógyszertárat választ, illetve az Egyenlő Bánásmód Hatósághoz fordul, amely 
ma már elérhető megyei és kistérségi szinten is.

Az EBH tavaly 345 közigazgatási döntést hozott a diszkrimináció ellen. A 
sérelmek között megtalálható volt a közvetlen és közvetett hátrányos megkülön
böztetés, zaklatás, jogellenes elkülönítés és megtorlás is. Az ezek elleni kiállás 
remélhetőleg előrelépést jelent az egyenlő bánásmód érvényesítésében és a társa
dalmi érzékenység növelésében.

Saját tapasztalataim szerint az a legnagyobb probléma, hogy az ilyen és ehhez 
hasonló kérdésekkel az emberek vagy nem tudják, hogy kihez forduljanak, vagy 
ha tudják, akkor nem merik megtenni az első lépést a negatív diszkrimináció 
megszüntetése érdekében. Pedig az EHB kapui mindenki előtt nyitva állnak, és 
bárki bizalommal fordulhat hozzájuk.
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HÖOK a politikában? Összetartozunk!
A  DONÁCZI KATINKA

A Hallgatói Önkormány
zatok Országos Konfe
renciája párbeszédet kez
deményezett az országos 
listát állító pártokkal, 
és személyes egyeztetésre hívta azok 

miniszterelnök-jelöltjeit. Azt szeretnék 
elérni, hogy a választások után megala
kuló új kabinet nagyobb vélemény- 
nyilvánítást engedjen a felsőoktatási 
politikában a HÖOK-nak. A március 
10-én a pártoknak és listavezetőknek 
elküldött levélben és a csatolt mani- 
fesztumban 12 pontban fogalmazták 
meg elképzeléseiket.

Szót emeltek többek között a kiszá
mítható és igazságos felsőoktatásért, ami 
abban nyilvánulna meg, hogy a felvételi 
rendszerben hozott változtatásokat az 
érintettekkel annak hatályba lépése előtt 
legalább két és fél évvel közölnék.

Az intézményrendszer reformját 
úgy kívánják megvalósítani, hogy a 
„politikai okokból lélegeztetőgépen 
tartott intézményeket” minőségi 
oktatással rendelkező egyetemek és 
főiskolák váltanák fel.

A hallgatói térítések és juttatások 
terén szeretnék elérni, hogy azok egy 
jelentős növelésnek köszönhetően

kiválthassák a tanulmányok mellett 
végzett munkát, illetve a felvett hitelt. 
További céljuk, hogy ösztöndíjak és 
más egyéb juttatások tekintetében ne 
legyen semmilyen hátrányos megkü
lönböztetés államilag finanszírozott 
és költségtérítéses hallgató között. Ezt 
azzal indokolták, hogy az egyetemen, 
főiskolán nyújtott tanulmányi, illetve 
közösségi teljesítmény nem függ össze 
a finanszírozás módjával.

Ezen felül a határon túli magyar 
felsőoktatási intézményekkel való kap
csolatépítést szorgalmazta a HÖOK, a 
képzések támogatásán felül a mobilitás 
nagyobb fokú megvalósítását tűzték 
ki célul.

Utolsó pontjuk a rendszeres, intéz
ményesített egyeztetések meghonosítá
sa a felsőoktatás legfontosabb szerep
lőivel. Ennek első momentuma lenne 
a kezdeményezésre való reagálás. Kiss 
Dávid, a HÖOK alelnöke a jelenlegi 
helyzetről lapunknak úgy nyilatkozott: 
mivel nem minden párt válaszolt a 
fent részletezett levélre, ezért a HÖOK 
választmánya arra a döntésre jutott, 
hogy addig nem egyeztetnek külön 
senkivel, amíg erre minden nagyobb 
párttal lehetőségük nem lesz. Kiss ezt 
azzal indokolta, hogy nem akarnak a 
kampány részévé válni.

A  SÜLÉ ANDRÁS

Idén lesz 10 éve, hogy egyete
münk felvette mostani nevét. A 
jubileum alkalmából egyetem- 
történeti kiállítás, valamint új, 
a corvinusos identitást erősítő 
jelképek kerülnek a főépületbe.

Intézményünk történetében a 
2003-as év mérföldkőnek számít, 
ugyanis ekkor egyesült a mostani Bu
dai és a Pesti Campus. Az így létrejövő 
universitasnak új névre volt szüksége, 
ezért erre pályázatot írtak ki. Számta
lan ötlet érkezett, a kettő legjobbnak 
tartott közül 2003. november 3-án 
választott a Szenátus. Végül az elegáns 
Budapesti Corvinus Egyetem elnevezés 
győzött 21-11 arányban a bonyolult

Budapesti Közgazdaságtudományi, 
Államigazgatási és Kertészeti Egyetem 
névvel szemben.

A döntés 2004 szeptemberében lé
pett hatályba, egyetemünk azóta ezen a 
néven ismert és elismert. Idén a tizedik 
évfordulóra a két elődintézmény, a 
Közgazdaságtudományi Egyetem, 
illetve a Kertészeti és Élelmiszeripa
ri Egyetem legfontosabb relikviáit, 
dokumentumait állítják ki a központi, 
Fővám téri épület északi bejáratánál, a 
megszűnt Aula könyvesbolt helyén.

De, hogy ne csak a múltra 
tekintsünk vissza, hanem a jövőnek 
is hagyjunk emléket, az egyetem 
vezetősége, a Nemzeti Képzőművészeti 
Egyetemmel együttműködve új, az in
tézmény közös, corvinusos identitását 
erősítő jelképeket helyez el várhatóan a 
Fővám téri aulában vagy a Duna-parti 
főbejáratnál.

A Corvinus neve egyszerre utal a 
tudás kitüntetett szerepére és a rene
szánszra. Hazánk egyik legnagyobb 
gazdasági és kulturális fellendülését 
élte ebben a korban Mátyás királynak 
köszönhetően, aki a tudományok és 
a művészetek patrónusaként meg
alapította a Bibliotheca Corvinianát, 
amelyet akkoriban csak a Vatikáni 
Könyvtár előzött meg nagyságát 
illetően.

Reméljük, hogy egyetemünk is 
a tudás fellegváraként szolgálhatja 
Magyarországot és kívánjuk, hogy az 
itt képzett élelmiszeripari, gazdasági és 
kertészeti szakemberek, borászok, táj
építészek, társadalomtudósok hazánk 
hasznára váljanak, és alapozzák meg a 
jövőbeli sikereket!

h a l l g a t ó i  ö n k o r m á n y z a t o k  o rs z á g o s  k o n f e r e n c i á j a

É let a  F ö ld  a la tt  é s  fe le tt
A  KLUBÉRT DÓRA

izonyára mindenkinek feltűntek szeretett 
egyetemünk melletti felszíni és felszín 
alatti munkálatokkal járó apró kelle
metlenségek mint a zaj, az útlezárás és a 
dolgos munkáskezek -  olykor pásztázó 

szemek -  vontatott mozzanatai. Nem hiába, a 4-es 
metró elkészült, március 28-án a lakosság használat
ba vehette.

A földalatti története egészen 1972-ig nyúlik 
vissza, amikor a főváros a metró negyedik vonala
ként a Dél-Buda -  Rákospalota útvonalat jelölte ki. 
Évekig tartó tervezés során több műszaki-gazdasági 
dokumentáció, pénzügyi előirányzat, építéstechno
lógiai terv született. Zavaros, elhalasztott döntések 
sorozata következett, egyszerre több tervezet kidol
gozása folyt, hitelt szándékoztak felvenni a megva
lósítás finanszírozásához, és a projektet kettévágta a 
rendszerváltás is. Az ezt követően kiírt nemzetközi

pályázatra beérkező anyagok értékelésében angol 
pénzügyi, amerikai kereskedelmi-műszaki és jogi 
tanácsadó cégek is részt vettek. Az előkészületek 
jelentős ráfordításának ellenére 1993-ban a tendert 
eredménytelennek nyilvánították. Sorozatos tárgya
lások után 1998-ban írták alá a megállapodásokat, 
amely rögzítette a 60-40%-os (állam-főváros) finan
szírozási arányt, de -  a választásokat követően -  az új 
kormány bejelentette, hogy nem kíván részt venni a 
metróépítésben.

Az ehhez hasonló tragikomikus momentumok 
felett szemünket lehunyva, elfeledve az elmúlt 42 
év eseményeit, örülünk a 4-es metrónak, még az 
építéssel járó átmeneti kellemetlenségek ellenére is. 
Az útvonal meghatározásának helyessége azonban 
sokak által megkérdőjeleződött. Jelentős mértékű át
alakításon esett keresztül több buszmenetrend annak 
érdekében, hogy a metró használatára ösztönözze az 
utasokat. Emellett néhány megálló szükségessége is 
vitatható: a legrövidebb pályaszakasz a Szent Gellért

tér és a Fővám tér között helyezkedik el, csupán 378 
méter, valamint a Corvinus és a Kálvin tér távolsága 
gyalog is csupán öt perc, és erre az utazásra a 47-49- 
es villamosok is igénybe vehetőek.

Az állomások kivitelezése alapjaiban egységes és 
modern, többségük réseit technológiával, dobozsze
rű kialakítással készült, nem utolsó sorban pedig 
akadálymentesítettek. Meglepő, de egészen egyedi 
arculatokat is találhatunk: a Szent Gellért téri színes 
mozaik és a Bikás parki óriás üvegkupola igazán 
igényes és stílusos környezetet teremt. A peronok
nál valamivel érdekesebbek a felszíni munkálatok: 
a metróépítéssel párhuzamosan zöldövezetek és új 
terek épültek, amely elenyésző mértékben ugyan, de 
tompítja a fővárosi „betontömb-érzést”.

A vonalon járó 15 darab, négy kocsiból álló, 
egyterű, automata üzemmódra is képes Metropolis 
járműveket a francia Alstrom gyártotta. Jelenleg 
még járműkísérő is jelen van a szerelvényeken, de az 
irányítást az automata végzi. Másfél év múlva pedig 
(ha nem is pont akkor, de 42 év múlva biztosan), ha 
minden a tervek szerint alakul, a metrókocsik sofőr 
nélkül szállítják majd az utasokat.
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A közös elhivatottság 
új szintje
A  NYÉKI JÚLIA

ACorvinuson eddig is 
menő volt önzetlen
nek lenni, de a nemrég 
megalakult Corvinus 
Vöröskereszt Alapszer
vezetnek köszönhetően ezentúl még 

szélesebb körben, még több tevékeny
ségen keresztül lesz erre lehetőség.

„Egy lelkes csapat a 2011/2012-es 
tanévben úgy döntött, felpörgeti a 
korábban nem túl népszerű véradást 
a Közgázon és az egész Corvinuson 
egyaránt”, olvasható a már létező alap- 
szervezet facebook oldalán. Sikerre is 
vitték vállalásukat, hiszen abban az év
ben és a rákövetkezőben is a Corvinus 
került ki győztesen az egyetemek 
között zajló Országos Felsőoktatási 
Véradóversenyböl. Kétségtelen, hogy 
a versenyt a hallgatók vére mentet
te meg, nem elhanyagolható tény 
azonban, hogy az eltelt két év során 
a corvinusos szervezők és a Magyar 
Vöröskereszt között az együttműkö
désen túl baráti viszony is kialakult.
A szervezők beleláthattak a Vöröske
reszt munkájába, és szerették volna az 
érdekes, a hallgatók számára is hasznos 
tevékenységeket egyetemi keretek

között megvalósítani. „Nem titkolt 
célunk azonban az sem, hogy szeret
nénk a Magyar Vöröskereszt alapelveit 
a fiatalság mindennapjaiba átültetni és 
erkölcsi irányvonalat mutatni” -  tud
tuk meg Oláh Gábortól, az elmúlt két 
év véradásainak lelkes szervezőjétől, 
az újonnan megalakult vöröskeresztes 
alapszervezet elnökétől.

A tervezett tevékenységek között 
az egyetemi véradások szervezése 
mellett szerepelnek önvédelmi tanfo
lyamok, katasztrófavédelmi előadások, 
elsősegélynyújtó tanfolyamok és ver
senyek szervezése, de céljuk még az is, 
hogy támogassák a szakmai gyakorla
tok létrejöttét a Vöröskeresztnél, illetve 
partnereinél.

Az alapszervezet bár már most 
is aktív, jelenleg az egyeztetések és 
tervezések köré csoportosul a munka, a 
látványosabb akciókra c^ak ezek után, 
a következő tanévben számíthatunk. 
Csatlakozni pedig bárkinek lehet, aki 
egy agyzsibbasztó közgázos nap után 
a való élet legemberibb, „hús-vér” 
oldalával is megismerkedne, és egy 
önzetlen közösség aktív tagja lenne. 
Érdeklődni és jelentkezni a gabor. 
olah@bcehok.hu-ra írt e-mailben lehet.

Felvételit hirdet az
EVK Szakkollégium!
A  BURGONY CINTIA

Ha elsős vagy, és az egyetem mellett plusz szakmaiságra, valamint remek társa
ságra vágysz, itt a helyed az EVK Szakkollégiumban.

A FELVÉTELIRŐL:
A Nem igényel előzetes regisztrációt, nem kell hoznod semmit, csak magadat! 
A Ne egy vizsgafeladatsort képzelj el: a kérdések nem a tananyagra, hanem a 

véleményedre, terveidre, logikádra, kreativitásodra vonatkoznak, minden
képpen jó élmény lesz!

A Akkor is ugyanolyan esélyekkel jöhettek felvételizni, ha korábban nem vette
tek részt más programjainkon.

AMIT Ml ÍGÉRÜNK:
A  szakmai fejlődés,
A  új készségek és képességek fejlesztése,
A  gyakorlatias megközelítés,
A  jó társaság,
A  szerteágazó kapcsolati tőke,

hogy tanulmányaid befejeztével ké
szen állj arra, hogy sikeres legyél!
AZ EVK FELVÉTELI ÍRÁSBELI 
FORDULÓJÁNAK IDŐPONTJAI:
A  2014. április 14. 19.10-20.40 Sóház I.
A 2014. április 15. 19.10-20.40 Sóház II.

A két időpont közül bármelyiket választhatod, amelyik neked megfelelőbb, a 
lényeg, hogy ott legyél! Hajrá!

® m  ©n m

Sportolás, csokoládé
és előadások
A  SÜLÉ ANDRÁS

Érdekes előadásokkal, izzasztó sportolási lehetőségekkel, szemet
gyönyörködtető divatbemutatóval és izgalmas vetélkedőkkel várja 
hallgatóit április második hetében a Corvinus egyetem Pesti Campusa 
-  negyedszer rendezik meg a K kari napokat.

Április 8-ától kezdve három napig meghívott szakemberek fog
lalják el a III. előadót, hogy különféle sztorikkal és tanácsokkal szolgáljanak a 
hallgatóknak. Kedden délután kettőkor Hajdú Zoltán fejvadász beszél a személyes 
márkaépítésről, őt követi négykor életvezetési tippekkel Dobay Róbert változás
menedzser. Este hatkor a négy legnagyobb auditor cégen, a Big Fouron belüli 
karrierlehetőségekről lesz szó.

Szerdán délben az édességek szerelmeseit várja Vanya Gábor, aki élőben fog 
kézműves csokoládét készíteni. Kettőkor a brandépítésről mesél Andai Zsófia a 
Procter & Gamble képviseletében, két órával később pedig négy felsővezető foly
tat kerekasztal-beszélgetést a tehetség mibenlétéről.

Csütörtökön reggel kilenckor az állófogadás kecsegtető ígéretével és a témá
hoz kapcsolódó tanulmányi verseny előadásaival várja érdeklődőit a Közigaz
gatási konferencia. Délben a borkultúráról és fogyasztásról ad információkat 
Korcyl Kinga bordáma. Habár az előadásokra lapunk megjelenésekor már lejárt a 
jelentkezési határidő, egy kedves mosollyal talán még beosonhatsz!

A sportolni vágyók számára csütörtökön kilenckor a BEAC-pályán focitor
nát, tízkor a Kinizsinél utcai kosárlabda-bajnokságot, tizenegykor a C épület 
tánctermében a zumba órát vagy egy órakor a BEAC spinning termében a szo
bakerékpárt ajánljuk. Akik viszont az agyukat izzasztanák, azok a kedd délben 
kezdődő sakk szimultánban lelhetik örömüket az Aulában. Kevésbé mosolygós 
olvasóinknak javasoljuk a hétfőn hatkor ugyanitt esedékes divatbemutató vagy 
a kedd este nyolckor a Club F 17-ben a K-Faktor nevű hallgatói tehetségkutató 
megtekintését. Akit azonban a tanárok teljesítménye érdekel inkább, annak csü
törtökön fél négykor az E III. előadójában a helye a tanári vetélkedő nézői között.

Ezen kívül a programok között található még mentorest, csocsóbajnokság, 
tőzsdejáték, középiskolás és hallgatói vetélkedő, azonban ezeknél talán a legszéle
sebbre kihúzott száj se tudja kiváltani az előzetes regisztrációt, de nézőként bárkit 
szívesen látnak.

Megnyitja kapuit a 
Budai Campus Filmklub
A  SZABÓ GELLÉRT VILMOS

H ogyan lehetne a hallgatókat a bulikon kívül összehozni? Mi az a 
program, amire sokan elmennek, még a lustábbak is? Miért nem 
lehet olcsóbban mozizni? Ezek a kérdések gyakran eszembe jutot
tak az elmúlt félév során, majd hirtelen belefutottam a válaszba: 
alig egy éve még működött és nagy népszerűségnek örvendett a 
Budai Campus Filmklub. A lelkesen megszervezett heti vetítésekre rendszeresen 

összegyűltek a társaságra, filmekre vagy mindkettőre vágyó hallgatók. Sajnos 
teremegyeztetési és egyéb problémák miatt tavaly októberben búcsút kellett mon
danunk a szélesvásznú közös élményeknek.

Miért ne lehetne feltámasztani, hogy pattogatott kukoricát rágcsálva újra 
együtt izguljunk, sírjunk, nevessünk és féljünk? Miért ne lehetne ezt az élményt 
minél több régi és új baráttal megosztani, mindezt egy egyetemi diákszervezet 
keretein belül?

Idén tavasszal a filmklub szinte magát szervezte újjá, köszönhetően elsősor
ban az óriási lelkesedésnek és támogatásnak, amely fogadott minket. A klub már 
csak a diákszervezeti minősítés jóváhagyására vár, és jelenleg épp tagfelvételt 
tart. Arról, hogy mit nézzünk, rendszeres szavazással döntünk, ügyelve mind
eközben a hetente megrendezett vetítések műfaji változatosságára és a közönség 
igényeire éppúgy, ahogy a mozgóképi kultúrában való elmélyülésre vagy a látot
tak megbeszélésére. Reményeink szerint még a vizsgaidőszak előtt sort tudunk 
keríteni néhány közös filmnézésre, és amennyiben lehetséges, alatta is aktívak 
leszünk, hogy segítsünk kiereszteni a gőzt. Szeptembertől pedig teljes vászonszé
lességünket bevetve, egész félévre terjedően folyik majd a vetítés.
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Közgazdász KÖZÉLET^

N e m z e t k ö z i  n a p  a  C o r v in u s o n
A  KARASZ ISTVÁN

Á prilis 18-án tartjuk a Corvinus Nem
zetközi napját, amelyet hagyományosan 
a HŐK Külügyi munkacsoportja, az 
AIESEC, az AEGEE, a CCSA (kínai 
hallgatók egyesülete) és az ESN szervez. 

Az elmúlt években, sajnálatos módon, kevesebb 
figyelem jutott az egyetem külföldi hallgatóira, ezen 
szeretnénk változtatni. Célunk, hogy a Hallgatói 
Önkormányzatról a külföldi állandó és cserediákok 
is tudomást szerezzenek, valamint úgy érezzék, hogy 
ők is teljes értékű tagjai az egyetemi életnek és egy 
közösséget alkotnak a magyar hallgatókkal. E célból 
kezdeményezett tárgyalásokat és megbeszéléseket 
a Külügyi munkacsoport valamennyi külügyi szerve
zettel, a G kari dékáni hivatallal, az ISP irodával, va
lamint a Corvinus Hallgatói Önkormányzata felvette 
a kapcsolatot az itt tanuló nemzetiségek nagykövet
ségeivel is, hogy segítse az itt tanulókat.

A programsorozat irányt mutathat olyan terü
leteken, mint hogy milyen magyar bort kell keresni, 
ha jobb fajtát szeretnének inni, hogyan néz ki a 
tradicionális magyar kultúra és melyek a hagyomá

nyos húsvéti szokásaink. Lesz ezen kívül világok 
konyhája verseny, ahol az arra tévedők megkóstol
hatják és osztályozhatják az ételeket. Ha van olyan 
külföldi ismerősötök, barátotok, aki szívesen főzne a 
nemzetközi napon, kérjük, jelezze az adam.szajko@ 
bcehok.hu címen.

A 2014-es Nemzetközi napon továbbá különböző 
előadásokat tartunk olyan témákban, mint a külföldi 
munkavállalás, tanulás, globális turisztikai trendek és 
az IT betörése a turizmusba. Valamennyi program min
denki számára érdekes lehet, akár külföldi, akár magyar 
az illető, hiszen minden angol nyelven zajlik majd.

Nemzetközi egyetem vagyunk, de ahhoz, hogy 
helyzetünk és intézményünk globális megítélése 
javuljon, a hallgatói szervezeteknek is tenniük kell. 
Ezt felismerve egyre több és nagyobb ország-, illetve 
egyetemimázs-javító programot szervezünk a jövő
ben, amelyek „akadálymentesítve” lesznek mindenki 
számára.

További információkért keresd a Külügyi 
munkacsoport facebook oldalát: facebook.com/ 
corvinusinternational

Ne feledjétek: április 18., International Day!

TOJÁSFESTÉS, WORKSHOPOK, ELŐADÁSOK 
NEMZETKÖZI TÉMÁKBAN, AIESEC ALUMNI 
ELŐADÁS, BORKÓSTOLÁS, VILÁGKONYHA 

VERSENY, KÍNAI FILMFESZTIVÁL, 
IDEGENVEZETÉS

MAGYAR BORKÓSTOLÓ 
GASZTROVERSENY

VIL SIX

Ik  Antall József Tudásközpont ^
á

á

á

Az Antall József Tudásközpont idén is megren
dezi a tavaly nagy sikert aratott Dunai Regattát. 
A virtuális futamok már elindultak a www. 
dunairegatta.hu oldalon. Legyetek aktívak, hogy 
a Corvinus hajója haladjon a leggyorsabban az 
online versenyben is!
Május 1-jén élesben, a Dunán mérik össze erejü
ket az egyetemek csapatai. Gyertek ki, szurkolja
tok, hogy a Corvinus evezősei és sárkányhajósai 
legyenek a bajnokok!
Az egész napos sportesemény reggel 10-től 
változatos programokkal várja az érdeklődőket. 
Többek között lesznek pomponlány bemutatók, 
Besenyei Péter látványos légi parádéja a Red 
Bull jóvoltából és egy különleges DTM -  német 
túraautó-bemutató a Mercedes-Benz szervezé
sében. Este pedig a The Biebers, a Cloud9+ és 
DJ Whiteboy zenélnek majd. Találkozzunk a 
Regattán május 1-jén! Hajrá Corvinus!

T a v a sz i r e n d e z v é n y e k  
a K ö z g á z o n  -  V á lto z á so k !
A  NOVÁK REBEKA, VARGA ALIZ

A tavaszi közgázos események rendje az 
idén kicsit megváltozik. A Corvinus 
Egyetemi Napok, a CEN, sokunk szíve 
csücske az egyetemen szállingózó 
pletykák ellenére nem marad el, csak 
kisebb átalakuláson megy keresztül. A BCE mini 

fesztiválját ezúttal a megszokottól eltérően nem 
tavasszal, hanem az őszi félévben rendezzük meg. 
Sokan kérdezhetitek, miért? A Közgáz Campus HŐK 
és a KÖZGÁZ! Team Rendezvényszervező munka- 
csoport azért döntött így, mert azt gondolják, hogy 
a szakdogaleadáshoz sokkal jobban illeszkedik a 
Végzősbál, a CEN-re pedig nagyobb érdeklődésre 
számítanak az őszi szemeszter kezdetekor.

Megnyugtatunk mindenkit, a tavasz sem múlik 
el eseménytelenül, hiszen a már említett, lassan ha
gyománnyá váló Végzősbál az idén is megünnepli a 
végzős évfolyamot. Április 30-án egy elegáns vacsora 
várja a végzősöket a Közgáz Aulájában, ahol kellemes

hangulatban töltenek el egy estét az utolsó szemesz
terükben járó hallgatók. A vacsora és a tombola csak 
számukra kiváltság, de az azt követő bulira a Közgáz 
kapui természetesen megnyílnak a többi corvinusos 
és a külsősök előtt is. Gondoskodunk arról, hogy a 
végzős évfolyam az őket megillető módon ünnepelje 
a szakdolgozat sikeres leadását, és reméljük, hogy 
élvezettel töltik majd el az estét a sok ismerős és 
barát között, akik színessé tették az eddigi egyetemi 
éveiket. Várunk mindenkit szeretettel, hogy együtt 
búcsúztassuk el őket egy felejthetetlen bulival.

Tudjuk, hogy a Végzősbál sokak számára egy 
szomorú pillanat, hiszen azt gondolják ez az utolsó 
esemény, amelyen az egész évfolyam együtt vesz 
részt. Mi gondoskodunk arról, hogy ez ne így legyen, 
hiszen június 12-15. között vár mindenkit a Közgáz 
Évzáró Fesztivál. Tehát végtére is lesz egy fesztivál, 
ami jó alkalom arra, hogy együtt bulizzuk ki ma
gunkból a féléves stresszt.

Várunk titeket továbbra is rendezvényeinken, még 
ha kicsit más időpontokban is.
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Építsd a jövőd 
Angliában!
A  RUBIN ESZTER

M anapság szinte min
denki ismer olyan 
embert a környeze
tében, aki „világgá 
ment” szerencsét

próbálni. Az aktuális mutatók alapján 
a fiatalok Angliát preferálják legin
kább. A legfrissebb felmérések szerint 
ma már minden hetedik magyar fiatal 
szerencsét próbál odakint. A kitelepülő 
emberek általában karrierépítés vág}* 
továbbtanulás céljából választják az 
országot.

Anglia azért lehet ennyire csábító 
a fiatalok számára, mert a munka- 
vállalás egyszerűbb, mint idehaza.
A tévhitek ellenére úgy is meg lehet 
próbálni a kinti meggazdagodást, 
ha valaki adott esetben (még) nem 
műveli olyan magas szinten az angol 
nyelvet. Az azonban tény, hogy a 
nyelvtudás teljes hiánya már jelentős 
problémákat okozhat.

A kiköltözés utáni első és leg
fontosabb feladat az anyagi hely
zet megalapozása. Ehhez érdemes 
felkeresni egy-egy jobcentre-t (állami 
munkaközvetítőt), melyek leginkább

az egyszerűbb munkákra szakosod
tak. A regisztrációt követően az itteni 
munkatársak segítenek az állásra 
jelentkezőnek a munkaadóval való 
kommunikációban, akit tájékoztatnak 
a pályázó adottságairól, végül pedig 
összehoznak számára egy állásinter
jút.

Azokat, akik az „angliai álmot” tű
zik ki célként, nemcsak a kalandvág}*, 
de a pénz is motiválhatja. Az ottani 
minimálbér ugyanis jóval magasabb a 
magyarországinál, így sokak számára 
csábító lehet néhány hónapot külföl
dön dolgozni, majd itthon elkölteni a 
félretett keresetet.

Tapasztalatok szerint odakint bi
zonyos gyakorlati képességek megléte 
sokkal többet nyom a latban, mint a 
„papír”. lg}* aztán bátran bele lehet 
vágni akár a már zsebben lapuló vég

zettségtől távolabb eső foglalkozásba 
is, mert nem kizárt, hogy karrier lesz 
belőle.

Az angliai karrierépítés másik 
hatékony módja egy ottani egyetem 
választása felsőfokú tanulmányok 
folytatása végett. Ezáltal összetett 
kapcsolatrendszerre és biztos angol 
nyelvtudásra lehet szert tenni. Az 
itthoni munkapiacon szintén nagyra 
értékelnek egy nemzetközi diplomát, 
hiszen ez egyfajta garancia a minő
ségre. A jelenlegi BA-s hallgatóknak 
érdemes egyébiránt tudniuk, hogy 
Angliában egy MA-diploma megszer
zése akár egy év alatt is lehetséges.

Ha cikkünk nyomán valakinek 
esetleg felkeltette az érdeklődését az 
angol élet, az bővebb információval 
gazdagodhat a British Council webol
dalán.

Közgazdász
a kamera mögött '
A TÖRŐK ANNA

Egyetemistaként néha 
fogalmunk sincs, hogy 
hallgatótársaink, akikkel 
megannyi órát végig
ülünk, kik is valójában, 
mit csinálnak szívesen és vajon neves 

emberekké válnak-e a jövőben. Hogy 
konkrét példát említsünk, bemutatjuk 
nektek Lantai-Csont Gergely Afrikára 
specializálódott fotográfust, aki két 
éve végzett a Corvinus egyetemen. A 
National Geographie mellett rendsze
resen publikál több hazai és nemzetkö
zi magazinban is, számtalan nagy
szabású előadást tartott már, továbbá 
eg}* saját cikkügynökséget is alapított, 
ahol érdekes történeteit osztja meg a 
nagyvilágról.

Egy családi kiránduláson sze
rettél bele a harmadik világba,

amikor Indiába utaztatok. Té
ged mégis Afrika fogott meg.

Valóban az indiai kirándulással 
kezdődött. Az az út adta az inspi
rációt számomra, hogy Európán 
kisüli témákban is gondolkozzak. A 
választásom akkor Madagaszkárra 
esett, mivel egy olyan különleges 
élővilággal rendelkező ország, amelyet 
mindenképp meg akartam ismerni. Az 
élőlények 80%-a endemikus, tehát csak 
ott találhatók meg. Sajnos intenzív 
erdőirtás miatt többségük mostanra 
veszélyeztetett státuszban van.

Azóta már több expedíción is 
túl vagy. A legutóbbi a tavalyi 
három-négy hónapos utad, 
ahol az Egyiptomtól Kongóig 
tartó távot a saját terepjáród
dal tetted meg. Hogy tudtad 
finanszírozni a felfedezőutak 
költségeit?

Támogatók mindenképp kellenek 
-  a legutóbbi út költségvetése közel 32 
ezer dollár volt. Egyik fő támogatóm 
például az Afrikai Magyar Egyesület, 
azon belül is Balogh Sándor elnök 
úr, aki a Budapesti Kereskedelmi és 
Iparkamara Közel-Keleti Szakosztá
lyának elnöke, emellett a leghitelesebb 
Afrikában vállalkozó magyar is. Alap
vetően sosem megyek egyedül, mivel 
jó a költségeket és a kockázatokat is 
megosztani.

2012-ben megalapítottad saját 
cikkügynökségedet Aytassou 
Articles néven, ahol személyes

történeteidet osztod meg képe
iddel illusztrálva. Honnan ered 
az Aytassou név?

2011-ben az áfarokkal éltem együtt 
egy* hónapot Kelet-Etiópiában, és 
miután befogadtak a közösségükbe, ők 
adták nekem ezt a nevet. A név jelen
tése: idegen, fehér -  de inkább pozitív 
értelemben - , távolról jött barát.

Több zárkózott, fegyveres 
törzzsel dolgoztál már együtt. 
Hogyan tudsz kapcsolatba 
kerülni velük? Nincs benned 
félsz, hogy esetleg bántanak?

Egv Afrikába utazó európainak 
-  legyen szó fotósról, turistáról vagy 
üzletemberről - , az alázat és a tisztelet 
a legalapvetőbb jellemzője kell, hogy 
legyen. Emellett fontos, hogy az adott

közösség kultúráját ismerje, íratlan 
és írott törvényeit betartsa, mert 
így megelőzhetőek vagy* legalábbis 
csökkenthetőek a konfliktushelyzetek. 
Engem és társaimat szerencsére még 
sosem ért atrocitás, pedig eddig 16 
afrikai országban összességében közel 
egy évet töltöttem el.

Az üzlet és a fotográfia világa 
egyaránt vonzó számodra. A 
jövőben közgazdászként vagy 
fotósként képzeled el magad?

Alapvetően közgazdászként, de 
nyilvánvalóan a fényképezőgépet sem 
fogom letenni. Afrikai érdekeltségű 
vállalatoknál szeretnék elhelyezkedni 
a közeljövőben, ezek főként Lon
donban, Párizsban és Brüsszelben 
találhatóak.
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IQ -
és ami mögötte van
A  BÁRTFAI ESZTER

dén tavasszal a Mensa 
HungarlQa két év kihagyás után 
ismét jelen volt logikai játékos 
standjával a Karrier Expón, ahol 
a vállalkozó szelleműeknek lehe

tőségük nyílt próbára tenni tudásukat 
egy intelligenciateszt-írás során. A 
szervezet elnökét, Nagy Lantos Balázst 
kérdeztük az IQ-ról általánosságban, 
illetve a karrierrel kapcsolatban.

Általában mely szakmákhoz 
és beosztásokhoz szükséges 
inkább intelligencia?

A válaszhoz meg kell említeni a 
különféle intelligencia-faktorokat. Spe
ciális intelligenciák esetében könnyű 
a válasz: mindenki sejti, hogy mely 
területeken segíthet a matematikai 
intelligencia, és hol jöhet jól például a 
nyelvi IQ. Ugyanakkor az általános IQ- 
tesztek leginkább az összes speciális 
intelligenciával viszonylag jól korreláló 
úgynevezett fluid intelligenciát mérik, 
ami azt mutatja meg, hogy mennyire 
boldogulunk jól egy olyan helyzetben, 
amellyel még nem találkoztunk. Ez 
szinte mindenhol jól jöhet, hogy mást 
ne említsek, egy ilyen interjú készíté
sekor inkább Önnek van szüksége rá, 
mint nekem, hisz én sokszor beszéltem 
már a Mensáról és az intelligenciá

ról, Önnek viszont ez még jobbára 
ismeretlen terület. Ugyanakkor egyes 
munkáknál -  ahol mondjuk fokozott 
monotóniatűrés szükséges -  kifejezet
ten hátrány lehet a magas IQ.

Mi mondható el a magyarok 
IQ-járól, általában hol állunk 
világviszonylatban?

A magyarok IQ-ja átlagosan 
éppúgy 100, mint a világ bármely 
országában. Nem azért, mert egyforma 
okosak vagyunk, hanem azért, mert ez 
a definíció szerinti országos átlag.

Hogyan és hány éves korig fej
leszthető az intelligenciaszint? 
Van-e még értelme, és lehet-e 
egyáltalán növelni ezt a szintet 
egyetemista korban?

Egyetemista életkorra már elérjük 
szellemi teljesítőképességünk plató
ját, e téren onnantól már csak lefelé 
vezet út. Viszont az IQ a saját korcso
porthoz viszonyított szellemi teljesí
tőképességről szól, ezért ha az évek 
előrehaladtával lassabb a leépülésünk, 
mint kortársainké, máris nőtt az IQ- 
nk. Erre alkalmas lehet egy olyan ösz
tönző szellemi közeg, mint a Mensa, de 
pusztán az is, ha a korcsoportunkban 
mindenki nálunk jobban károsította 
az agyát -  például nagy mennyiségű 
alkohol kitartó fogyasztásával.

Mennyire ért egyet a kö
vetkező állítással: a magas 
intelligenciahányados a siker 
záloga?

Mit értünk siker alatt? A maga
sabb IQ átlagosan magasabb jövedel
met is jelent. De ha fordítva nézzük, 
hogy mondjuk a világszerte kimagasló 
jövedelemre szert tevők biztosan 
ugyanolyan kimagasló IQ-val is ren
delkeznek-e, akkor már más a képlet. 
Elég, ha az extra kockázatvállalást 
említem, amibe az emberek 99%-a 
belebukik, míg 1%-a nagyon meggaz

dagszik. Ez tipikusan nem a kimagas
ló intelligenciára jellemző viselkedési 
forma. Ha a szakmai sikereket (mint 
például a Nobel-díj) nézzük, akkor is 
azt mondhatjuk, hogy egyik oldalról 
nézve valóban szükséges hozzá az 
igen magas IQ, de másik oldalról már 
nem igaz, hogy a legmagasabb IQ- 
júak érnék el a legnagyobb szakmai 
sikereket. Egy adott szint felett már a 
motiváció, a környezet és akár a sze
rencse is legalább olyan fontossá válik 
abban, hogy ki emelkedik ki a magas 
intelligenciájúak közül.

Multi vs. startup:
kitaposott út vagy 
egyéni karrier?
A  TÓTH TAMÁS

A pályakezdés mindenki 
számára nagy mérföld
kő, hiszen már az első 
lépésen sok múlhat 
későbbi karrierünk 
szempontjából. Tanulmányaink végén 

legtöbbünknek szembe kell nézni 
a választással: vagy az állásbörzék 
multinacionális cégeinél vagy egyéni 
vállalkozóként folytatjuk. Persze 
sok múlik azon is, hogy mennyire 
ismerjük önmagunkat, képességeinket, 
korlátáinkat ahhoz, hogy a számunkra 
legmegfelelőbb karrierutat válasszuk, 
és ne a zsákutcák, melléfogások díszít
sék azt a bizonyos CV-t.

Ha kicsit kitekintünk az Egyesült 
Államokba, a Global Entrepreneurship 
Monitor kimutatása szerint 2012-ben 
a felnőtt lakosság 13%-a foglalkozott 
egyéni vállalkozással, ami egyrészt 
az ottani techbirodalom startup 
mozgalmának, másrészt az átlagon 
felüli vállalkozói kedvnek köszönhető. 
Ehhez képest Magyarországon inkább 
a multinacionális vállalatok dominál
nak a versenyszférában: egy felmérés 
szerint a magyar munkavállalók 25%-a 
dolgozik valamilyen külföldi tulajdonú 
cégnél, a pályakezdők körében pedig 
elsöprő többséggel uralják a karrier
trendeket.

De miért is érdemes külföldi 
tulajdonú vállalatnál dolgozni?

Mert karrierépítés szempontjából 
sokkal kiszámíthatóbb életet jelent. 
Ráadásul egy hivatalos munka egy 
világhírű nagyvállalatnál, hangzatos 
angol nyelvű beosztással, valóságos 
presztízsértékkel bír az önéletrajzban. 
Egy globális szervezet kiváló alkalmat 
nyújt határon túli munkatapasz
talat szerzésére és persze az idegen 
nyelv használatára is, amely remek 
lehetőség a fejlődésre. Mindemellett 
folyamatos képzések, úgynevezett 
trainee programok segítik a szak
mai előrelépést, ami a feljebbjutás 
szempontjából is előnyös. Továbbá, 
szemben egy kisebb vállalattal, az 
átlagkereset magasabb, és általában 
egyéb juttatásokkal is kiegészül. Vi
szont az érmének itt is két oldala van. 
Egy multinacionális cég nem igazán 
az önmegvalósítás „keltetőszobája”: 
az egyéniséget, a kreativitást gyakran 
elnyomják a vállalati érdekek és a 
standardizált munkafolyamatok. Sőt, 
sokszor csak egy szűk szakterülethez 
kapcsolódik a munkavégzés, ami 
olykor túlórába is átcsaphat, amely

ráadásul egy magasabb beosztásban 
multiplikálódhat is. Emellett a külföl
di kapcsolatok rendszerint formali
záltak és csupán elektronikusak, az 
adminisztratív jelentések sok időt 
felemésztenek. Valamint a tudat, hogy 
bárki bármikor pótolható, hiszen csak 
az elvégzett munka számít, sokakban 
kelthet ellenérzést.

A startup világában saját vállalko
zóként nincs ranglétra, hiszen egyből 
a csúcson vagy, az üzleted veled 
együtt növekszik, s csak rajtad múlik, 
meddig jutsz (fjei. Természetesen a 
kép ennél sokkal árnyaltabb, hiszen 
az ötlet-tehetség alaphoz még ren
geteg hozzávaló szükséges, jelentsen 
az szellemi, kapcsolati vagy anyagi 
tőkét. Éppen ezért már az elején 
érdemes tisztáznod magadban: mit 
vagy hajlandó feláldozni a sikerért, 
felkészültél-e a kudarcokra, bírod-e 
majd tartani a lépést saját magaddal. 
Kapitányként viszont te irányítod a 
hajót, ami bár rengeteg nehézséggel 
jár, de ha célba érsz, az felbecsülhetet
len érzést nyújthat.
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Te eldobod?
A  MUHELEMESE

A környezetszennyezés 
napjaink egyik leg
égetőbb problémája. 
Sajnos egyre kevésbé 
hagyhatjuk figyelmen 
kívül, hiszen mértéke egyre nagyobb. 

Szerencsére még idejében észleltük 
a problémát, és egyre tudatosabban 
lépnek fel ellene a magánszemélyek és a 
szervezetek egyaránt. Jó úton hala
dunk a megoldás felé, hogy bolygónk 
száz év múlva is élhető legyen, és még 
sok generáció megtapasztalhassa 
szépségeit.

Hazánkban leginkább talán a 
talajszennyezéssel kapcsolatosan 
adódnak gondok. Ennek leggyakoribb 
forrásai a hulladék- és szemétlerakók, 
melyek megszegve a környezetvédelmi 
előírásokat, gyakran olyan veszélyes 
anyagokat juttatnak a talajba, amelyek 
közvetve hatással vannak az egészsé
günkre is. Természetesen a problémát 
nagyban súlyosbítjuk mi magunk is, 
nem lehet teljes mértékben ezekre a 
telepekre kenni mindent.

Sajnos még mindig gyakran látni 
utcakövön árválkodó szemetet. Gon
doljunk csak bele, hogy egyes hulla
dékoknak milyen hosszú a lebomlási 
ideje! A papír 2-5 hónap, egy pamut
ruha 1-5 év, egy nejlonzacskó 10-100 
év alatt bomlik le. Az adatok között ott

bujkál a legnagyobb mumus is, hiszen 
a műanyag flakon soha nem válik 
semmissé. Ezek után elgondolkodtató, 
vajon érdemes-e eldobni csak úgy egy 
PÉT palackot, ami így örökre nyomot 
hagy a természetben.

Biztos mindenkinek vannak óvo
dás, kisiskolás emlékei erdei túrákról, 
amikor a tanító néni elmondta, hogy 
az almacsutkát eldobhatjuk, de mást 
semmiképp. Nagyon fontos, hogy a 
gyerekeket már tudatosan rászoktas
sák a szelektív hulladékgyűjtésre, hisz 
számukra még játékos feladatokkal te
hető természetessé ez a szokás. Ennek 
érdekében -  szerencsére -  egyre több 
kezdeményezés indul útjára.

Mi, felnőttek, azonban már ne
hezebben sajátítunk el egy új szokást, 
de nem lehetetlen; hamar minden
napossá, rutinná válhat! Legutóbb 
például lakóközösségenként növelték 
a szelektív hulladékgyűjtők számát, 
így már senkinek sem lehet kifogása 
az ellen, hogy külön kuKába gyűjtse a 
különböző anyagokat. Hiszen nem elég 
csupán arról beszélni, hogy a szeméttel 
találjunk bele egy kukába, és ne a mellé 
szórjuk, hanem az is nagyon fontos, 
hogy a természetben nem lebomló 
anyagokat (fém, üveg, papír, műanyag) 
külön gyűjtsük, hogy azokat újra fel
használva kíméljük környezetünket.

Városszerte kb. 100 méterenként 
találni egy-egy kukát, csak megszokás

kérdése, hogy egy fél literes üdítőt elfo
gyasztva a földre dobjuk-e a palackot, 
vagy eltesszük, és a következő erre a 
célra kijelölt helyre dobjuk. A felelőtlen 
döntések nemcsak a környezetet 
szennyezik, hanem közvetve -  mint 
azt korábban említettem -  minket is.
A talaj szennyezése olyan betegségek 
terjedését gyorsítja fel, mint a különfé
le kiütések, a kóros fejfájás, de szerepe 
van a leukémia és a rák kialakulásában 
is. Az állatoknál pedig egyes fajok 
kihalásához, s így a tápláléklánc fel
borulásához vezethet, míg a növények 
esetében csökkenti a terméshozamot 
és felborítja az anyagcserét, fogyasztá
sukkal a káros anyagok így bekerülnek 
a szervezetünkbe is. A talaj szeny-

nyezésével vizeink is szennyezettebbé 
válhatnak, amely még inkább növeli 
annak kockázatát, hogy valamilyen 
megbetegedés ér minket.

Fontos tehát odafigyelnünk erre, 
és észben tartanunk az egyes anya
gok lebomlási idejét, hiszen rengeteg 
szennyező folyamatot állíthatunk meg 
csak egy kis odafigyeléssel. Míg a hul
ladék- és szemétlerakókat hatóságilag 
büntetik egy-egy meggondolatlan, kör
nyezetre ártalmas cselekedetük miatt, 
addig az emberek egyéni hozzáállásán 
csak ők maguk tudnak változtatni, 
fejben mérlegelni és elhatározni, hogy 
tudatosan éljünk. Talán még épp idő
ben kapunk észhez, hogy megfékezzük 
a szennyezés végzetes folyamatát.

Állati (jó?) összetevők
A  SCHUCK RÓBERT

a eddig úgy gondoltad, 
hogy a húsfogyasztás
ról való lemondással 
megszabadultál minden 
olyan terméktől, 

amelyet állatok megölésével állítottak 
elő, tévedtél. Az Ontario Animal Farm 
Council közleménye szerint a levágott 
állatokat 98%-ban felhasználják, 55%- 
os arányban élelmiszerként, a fennma
radó 43% viszont egyéb termékekben 
hasznosul, amelyek a biciklinktől a 
fürdőszobánkig mindenhol fellelhe
tőek.
1. KOZMETIKUMOK

A parfümipar régóta kedvelt 
alapanyaga, a pézsma, többnyire a 
megölt hím pézsmaszarvasok ivarmi
rigyéből származik, de ha elolvassuk 
a kozmetikumok hátulján található 
összetevőlistát, könnyen találhatunk 
még állati eredetű anyagokat. A kré
mek sűrítésére használt albumin állati 
izomszövetekből és vérből készül,

a körömlakkgyártók kedvelt alap
anyagai közé tartozik a guanin, amit 
halpikkelyekből állítanak elő. A bőr 
rugalmasságának növelésére a kré
mekbe kevert kollagén szintén állati 
szövetekből származik. A sztearinsav, 
amit szarvasmarhákból, birkákból, 
sertésekből, illetve eutanáziára ítélt 
kutyákból és macskákból állítanak 
elő, dezodorokba, szappanokba és 
hajlakkokba kerül.
2. MŰANYAGZACSKÓK

A legtöbb műanyagszatyor tartal
maz úgynevezett súrlódáscsökkentőt, 
illetve egyéb minőségjavító állati 
eredetű anyagokat. Az amerikai Tyson 
Food vállalat pedig azzal kísérletezik, 
hogy csirketoliakból kivont keratinból 
állítson elő bevásárlószatyrokat.
3. AUTÓ- ÉS KERÉKPARGUMIK

A kozmetikai ipar mellett a 
gumigyártók is előszeretettel alkal
mazzák a sztearinsavat, ami a gumi 
formájának, alakjának és stabilitá
sának megőrzését szolgálja csúszós 
felületeken.

4. RAGASZTÓK
Elsősorban az asztalos, papír- és 

hangszeripari munkáknál alkalmaz
nak állati kötőszövetekből, porcokból 
és csontokból kifőzött ragasztóanyago
kat, de az enyv is ezzel a technológiával 
készül. A hangszerkészítők szerint jobb 
a szintetikus ragasztószereknél. Más 
eljárással vérből is készítenek ragasz
tót.
5. BIODÍZEL

A biodízel szó hallatán legtöb
bünk előtt sárgán virágzó repcemezők 
jelennek meg, de nem minden esetben 
készülnek ezek az üzemanyagok 
növényi alapanyagokból. Az elmúlt 
pár évben egyre népszerűbbé váltak a 
többnyire marha- vagy csirkezsírból 
készült biodízelek.
6. TŰZIJÁTÉKOK

Az augusztusi tűzijátékot már 
többször támadták, mondván, hogy 
felesleges pénzkidobás, tűz- és bal
esetveszélyes, környezetszennyező.
De állatvédők még nem hallatták a 
hangjukat, pedig a gumi- és kozmeti
kai iparhoz hasonlóan itt is sztearinsa
vat használnak, ezzel növelve a rakéták 
eltarthatósági idejét, ugyanis ez az

anyag meggátolja a robbanószerkeze
tekben található alumínium és vaspor 
oxidációját.
7. ÖBLÍTŐK

Az öblítőkben marhákból, bárá
nyokból és lovakból származó anyagok 
felelnek a ruhák bársonyos puhaságá
ért.
8. FOGKRÉMEK

A fogkrémekben találha
tó glicerin (amely amúgy más 
tisztálkodószerekben és kozmeti
kumokban is fellelhető) sok esetben 
állati eredetű, de ezeket növényi 
forrásokból is elő lehet állítani. 
Bizonyos fogkrémekben csontliszt is 
található.
9. ÉDESSÉGEK

A finomított cukor előállítása 
során egyes gyárak állati csontok el
égetéséből származó tisztított hamut, 
más gyártók pedig széngranulátumot 
használnak. A gumicukrok állagát az 
állati csontokból származó zselatin 
biztosítja, a vöröses színű édességek 
színét a kármin adja, ami összezúzott 
bíbortetűből készül -  nem mellesleg 1 
kilogramm kármin előállításához 140 
000 rovart kell megölni.
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Főzzük
vagy ne főzzük?
A  MUHELEMESE

N em túl merész azt állí
tani, hogy gyakorlatilag 
mindenki találkozott 
már házilag főzött 
pálinkával. Érdemes 
azonban megkóstolni a nagy pálin

kaházak kínálatát is, hiszen hatalmas 
minőségbeli különbségekkel talál
kozhatunk. Általánosan elmondható, 
hogy az otthon főzött szesz sajnos 
közel sem az, amivel bátran képvisel
hetnénk hazánkat.

Az otthonfőzés mindig is létezett, 
azonban hivatalosan csak 2010. szept
ember 27-től engedélyezett. Jelenleg 
évi 50 liter, 86 fokos pálinka főzhető 
otthon adómentesen. Saját italunkat 
törvényesen csak családi fogyasztásra 
és csak saját főzőhús felhasználásá
val készíthetjük. 2010 óta megannyi 
háznál kezdtek el pálinkát előállítani,

emiatt a nagy multik polcain is meg
jelentek a kisebb méretű főzőberen
dezések, sokan azonban saját maguk 
készítik el ezeket, amiből számtalan 
baleset adódhat.

A megszállott otthonfőzők nem 
állnak meg az egyszerű szilva- vagy ba
rackpálinkánál. Érdemes megkóstolni 
a különlegesebbeket is, mint például az 
eper- vagy szeder-, de az igazán bátrak 
bevállalhatják a zellerpálinkát is. Aki 
saját cefrét főz, biztos, hogy azt is tartja 
a legkifogástalanabbnak. Olyan ez, 
mint a gyermek: mindenkinek a sajátja 
a legszebb és a legjobb. Aki azonban 
kóstolt már házit és valódi magyar 
pálinkát is, az érezheti a különbséget.
A nagy pálinkafőzdék italai sokkal 
selymesebbek, ízesebbek házilag készí
tett társaiknál. Ezt a jelentős különbsé
get nemcsak a pálinkakóstolók, de mi, 
laikus emberek is megérezzük.

Ritka az olyan házi pálinka, amire

egy szakértő is azt mondaná, hogy 
finom. Ennek oka, hogy a jó íz elérése 
hatalmas odafigyelést igényel, és nem 
csupán arról van szó, hogy a gyümöl
csöt válogatás nélkül összeszedjük, és 
nekiállunk a lepárlásnak. Csak kiváló 
minőségű gyümölcsből lehet igazán jó 
italt készíteni! A folyamat másik buk
tatója a cukor. Az igazán jó minőségű 
pálinka készítésénél szigorúan tilos 
cukrot hozzáadni a folyamat során, 
tévesen hiszik sokan, hogy attól lesz 
jobb. A legselymesebb pálinkákat fa
hordóban tárolják, hiszen így az ital a 
fa szerkezetén keresztül tud levegőzni, 
és így érlelődik tovább. Ágyas pálinka 
készítésénél aszalt gyümölcs kerülhet 
az üveg aljára, különben zavaros álla
gúvá válhat a szesz.

Valaki már-már hobbi szinten űzi, 
és ez egyfajta rituálé számára. Egy-egy 
baráti összejövetelen mindig feltűnik 
valamilyen házi pálinka, ami azonban 
ritkán arat sikert. Általában ezekből 
lesznek a legrosszabb macskajajok, 
mert a rossz minőségű szesz teljesen 
dehidratálja szervezetünket.

Négy év elteltével egyre töb
ben vitatják, vajon érdemes volt-e

legalizálni az otthoni előállítást.
Az Unió szigorítaná a szabályozást, 
miszerint tömény szeszt ne lehessen 
jövedékiadó-mentesen főzni. Jelenleg 
is heves viták folynak az ügyben, még 
mindig nem tudni biztosan, végleg 
búcsút inthetünk-e a legális, otthoni 
pálinkafőzésnek. Mindeközben úgy 
tűnik, 2015-től enyhítések lépnek 
majd életbe a pálinkafőzés jövedéki 
szabályozásában: a látvány-szesz
főzdék is árusíthatják termékeiket, 
illetve tudományos és oktatási célokra 
adómentesen lehet majd pálinkát 
előállítani.

Az otthonfőzés nagy odafigyelést 
igényel, számtalan veszély fenyeget 
minket, ha nem megfelelően járunk 
el. A friss pálinkát például tilos 
műanyagban tárolni, mert kioldhatja 
a méreganyagokat a palackból, ami 
akár vaksághoz is vezethet. Nagyon 
fontos továbbá, hogy a második 
főzésnél keletkező első pár decilitert ki 
kell öntenünk, hiszen mérgező lehet. 
Nem is olyan egyszerű tehát igazán jó 
pálinkát készíteni. A házi szeszfőzés 
aranyszabálya: helyezzük a minőséget 
a mennyiség elé!

Az új Ptk. és a 
kikockázott rendőrök
A  SZABÓ PÉTER GÁBOR

z alábbi cikk nem próbál 
teljes körű felvilágosítást 
adni az új Polgári Tör
vénykönyv (Ptk.) módosí
tásairól -  nemcsak ennek 

lehetetlensége miatt, hanem azért is, 
mert ezek pontos mivolta és alkalma
zása még a legtöbb jogász számára is 
kérdéses. Itt csupán egy, a mindenna
pokban is érdekes példát mutatunk be, 
amelynek gyakorlatba való átültetése 
szintén izgalmasnak ígérkezik.

Az egyik legérdekesebb újdonság -  
amelyről a méltán híres The Guardi
an című angol lap is közölt riportot 
több elismert magyar fotós és ügyvéd 
megszólaltatásával -  a fényképek 
készítésének személyiségi jogokra való 
hivatkozással történő szabályozása.
Ez ugyan beleillik az új törvénykönyv 
alkotóinak az egyén autonómiáján 
alapuló ideológiájába, de kétségbe von
ható összeegyeztethetősége az európai 
normákkal. Eddig akárkiről készít
hettünk képet, csupán a közzétételnél 
volt szükségünk felhatalmazásra. 
Mostantól már a kép elkészítéséhez is 
engedélyre van szükségünk. Ezt ugyan 
nem kell írásban rögzíteni, ráutaló 
magatartással is történhet az engedély

megadása, de ennek utólagos bizonyít
hatósága kérdéses a bíróság előtt.

Csupán két kivételt ismer az új 
törvény az engedély kérésére: ha az il

lető közszereplő, nyilvános eseményen 
vesz részt, illetve ha publikus helyen, 
tömegben van. Ezzel -  azon kívül, 
hogy a törvényt szigorúan betartó 
fotósnak ezentúl engedélyt kell kérnie 
a Váci utca sétáló tömegétől egy utca
fotó készítéséhez -  csak az a probléma, 
hogy a rendőrök nem minősülnek 
közszereplőnek. Az indoklás szerint 
ők csak közfeladatot ellátó személyek,

akik adott esetben parancsot hajtanak 
végre. Ennél fogva ezek után az összes, 
rendőrökről készült képen azok arcá
nak kitakarására lesz szükség. Hasonló 
szabályozás környékünkön csupán a 
híresen demokratikus értékeket kép
viselő Azerbajdzsánban van, valamint 
a francia, spanyol, belga különleges 
egységek tagjainak sem publikálható 
az arcképük.
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K em trél, a v a g y
a z  ig a z  m a g y a r s á g  h a r c a
a  h á tté r h a ta lo m  e l le n

Gyula M olnár
I már aus 20., 1:46, Budapest közelében 

A HÁTTÉRHATALOM FEDŐSZERVEI!!!
A vegyi permetezés (CHEMTRAH) ugye elég költséges dolog. Nyilvánvalóan az 
elkövetők elemi érdeke, hogy minél hatékonyabb legyen, ez pedig csak akkor 
lehetséges, ha le tudják követni az emberek mozgását minél pontosabban.
Dr. Edgard Hughes, az Universidad de Panamá kommunikációelméleti professzora 
szerint a közösségi média a legolcsóbb terepe annak, hogy az emberek mozgását 
lekövesse. Itt a bizonyíték, hogy már névre/családra pontosan tudják, kit és mikor 
kell megszórni.
És mi ehhez önként szolgáltatjuk ki magunkat!!!444!ü!

Profi arcfelismerőt fejlesztett a Facebook
mdex.hu
A Deepface bárkit 97 százalékos pontossággal azonosít. Ilyen klassz játéka 
van a világ legnagyobb fotóadatbázisán ülő cégnek.

Megosztom

iÜ7 Gizella Potyi Uvegesné, László Áts, Marietta Fehér és további 10 ember kedveli ezt.

A  MOLNÁR GYULA

Rettentően érdekfeszítő ese
ményre hívtak meg a mi
nap egy népszerű közösségi 
weboldalon. A június 21-re 
tervezett demonstráció 
címe mindent elmond: „HÁTRÉBB A 

HÁTTÉRHATALOMMAL! TILTA
KOZÓ NAGGYÜLÉS! CHEMTRAIL, 
HAARP ÉS EGYÉB ALJASSÁGOK!” 

No de mi is az a chemtrail? A 
résztvevők állítása szerint a repülőgé
pek kondenzcsíkjainak (condensation 
trail) a légkörben hamar el kellene 
oszlaniuk. Azonban manapság egyre 
több helyen megfigyelhető, hogy a kon- 
denzcsíkok hosszasan megmaradnak 
a fejünk felett, ami elvileg abnormális 
jelenség. A magyarázat szerintük po
fonegyszerű: az amerikai légierő, vagy 
a magyar kormány, vagy az ENSZ, 
vagy a közelebbről meg nem határozott 
háttérhatalom vegyi anyagokkal per
metezi a lakosságot, és a csíkok emiatt 
maradnak meg hosszan a levegőben.

A vegyi permet összetétele felől 
nincs konszenzus: lehet ez alumínium, 
bárium, stroncium, cink vagy akár 
vírusok és baktériumok, attól függően, 
hogy éppen mi a háttérhatalom célja.
Ez pedig sokféle lehet: az időjárás 
befolyásolása, a globális felmelegedés 
megakadályozása, a globális felmele
gedés előidézése, népességszabályo
zás meddőséget kiváltó anyagokkal, 
népességszabályozás az élettartamot 
csökkentő anyagokkal, betegségek 
terjesztése, agykontroll.

Az esemény oldalán teljes körű 
felvilágosítást nyerhetünk arról, hogy 
tudtunk nélkül hogyan szórnak meg 
minket anyagokkal, amitől aztán vég
romlásba fordul kicsiny nemzetünk.
De részletes tanácsokkal szolgálnak

arra is, hogyan válthatóak ki a kötelező 
védőoltások homeopátiás szerekkel, 
vagy hogy mikor észlelhető Zalako- 
már felett titkos amerikai vadászgép 
kísérleti repülése.

Sajnos azonban bizonyos szkep
tikus szakértők azt állítják, hogy a 
kondenzcsíkok hosszas fennmaradása 
teljesen normális jelenség, és nem a 
kilencvenes években terjedt el, aho
gyan a szervezők állítják. A negyvenes 
évekből származó felvételeken is látni 
hosszú kondenzcsíkokat, és a szennye
zésről szóló bizonyítékokról is rendre- 
másra kiderül, hogy azért annyira nem 
egyértelműek.

Próbaképpen közzétettem két be
jegyzést, az egyikben a KSH statiszti
káiról állítottam, hogy a háttérhatalom 
céljait szolgálja, a másikban pedig azt, 
hogy a Facebook arcfeli^merő szoft
verét használják arra, hogy beazono
sítsák az emberek tartózkodási helyét, 
vagyis hogy kit hol kell megszórni 
a kemtréllel. Mindkét bejegyzést 
előszeretettel kedvelték és osztották 
meg mint megkérdőjelezhetetlen 
bizonyítékokat. Annak ellenére, hogy 
a második bejegyzésnél a Panamai 
Állami Egyetem egyik olyan kutató
jára hivatkoztam, aki nem is létezik. 
Ekkor egy barátom vérszemet kapva 
megosztott egy Paintben szerkesztett, 
össze-vissza vonalakkal telehúzott 
Budapest-térképet, amelynek az alapja 
az egyik népszerű, nyilvános repülőkö
vető weboldal volt. A kommentelőkben 
fel sem merült, hogy ez ne lenne 
valódi, inkább azt kifogásolták, hogy 
Budát bezzeg megint nem szórja a 
háttérhatalom.

Élni kell a gyanúperrel, hogy a 
chemtrail nem más, mint csupán egy

újabb a számtalan összeesküvés-elmé
let közül. Ezek az elméletek hason
lóan működnek, mint a vallások: 
egyszerű magyarázatot adnak a világ 
dolgaira, megpróbálnak összefüggést 
teremteni az események között, és 
egy misztikus felsőbb (vagy inkább 
háttér-) hatalom létezését feltétele
zik. Persze míg a vallások inkább 
megnyugtatják az embereket, addig 
a konspirációs teóriák felzaklatják 
őket. Krekó Péter, az ELTE-n oktató 
szociálpszichológus egy interjúban 
úgy nyilatkozott: nem a nyugalom 
keresése a fő motívum, hanem hogy 
az értelmezéssel az emberek kontroll 
alá vonják az amúgy náluk sokkalta

hatalmasabb eseményeket: az ínséget, 
az időjárás viszontagságait, szeretteik 
betegségét vagy korai halálát. A jól 
körülhatárolható ellenségkép ugyanis 
lehetőséget ad a felelősség kivetítésére, 
ha esetleg a hivatalos magyarázatban 
ez túlságosan szétterülne a szereplők 
között. És persze a csoportidentitás 
megteremtése is pozitív a résztvevők
nek: mi vagyunk, akik tisztán látnak a 
sok tudatlan között:

Sose feledjük, hogy lapunk meg
jelenése idejére az eseményre eddig 
visszaigazoló 1514 ember is leadta már 
a szavazatát az országgyűlési választá
sokon. Már persze, ha a háttérhatalom 
megengedi nekik.

8  k ö n y v , 1 6 0 0  p a r a g r a fu s
A  KLUBÉRT DÓRA

Az új Polgári Törvény- 
könyv a tervezettnél 
később, 2014. március 
15-én lépett hatályba. 
Terjedelme majdnem 
kétszerese az előzőének, hiszen a 

családjog mellett a társasági jog anyagi 
szabályai is bekerültek a kódexbe. A 
lényegi változásoktól hangos média 
hírei első alkalommal talán helytelen 
következtetésekre adtak okot, azonban 
a dolgok mögé - pontosabban bele -  
tekintve kitisztul a kép.

A törvény szerint minden gaz
dasági társaság jogi személy. A jogi

személynek jogai és kötelezettségei is 
lehetnek, de ezek nem terjedhetnek ki 
az olyan jogokra és kötelezettségekre, 
amelyek személyhez kötődnek. A tár
sasági szerződés tartalma szabadabb 
lehet, de alapvetően nem kerülheti 
meg a Ptk.-ban megfogalmazottakat. 
A hatálybalépéskor működő kft.-két 
érintő, talán kihívás elé állító válto
zás a törzstőke hárommillió forintra 
való emelése, amelyre 2016. március 
15-ig van lehetőségük, feltéve, hogy a 
dátumig a kft. társasági szerződésének 
változására nem kerül sor.

Fontos, hogy az osztalékfizetés 
szünetel a tőkésítés végéig, így ezekre 
a kifizetésekre csak nyereséges cégnek

van lehetősége. A tőkeemelés cél
ja elsősorban a hitelezők védelme, 
valamint a törvénytelenül működő 
társaságok kiszűrése és felszámolása 
lehet. Ez érthető, hiszen 2013-ban 
havonta átlagosan 2800 új cégalapítás
ra 3000 törlés jutott. Ez a jelenség 2014 
elején sem mutatott jelentős változást: 
eddig több mint 5500 alapítást és 6500 
törlést regisztráltak. Amennyiben az 
alapítás-végtörlés arányát vesszük 
figyelembe, a társaságok száma lassú 
ütemben csökken. Ehhez járulhat hoz
zá a vezető tisztségviselők felelősségé
nek növekedése miatti óvatosság, ami a 
jogszabályok ismeretével és azok helyes 
alkalmazásával minimalizálható. A 
társasággal és harmadik személlyel 
szemben, valamint harmadik személy

nek okozott kárért a tisztségviselő a 
társasággal egyetemlegesen felel, így 
nemcsak a cég, hanem a vezető is pe
relhető, de a megtérítendő kár mértéke 
alacsonyabb lesz. Több biztosító már 
biztosítási csomagokat is kidolgozott 
a felelősség kivédésére, azonban látni 
kell, hogy a felelősségre vonás csak 
speciális esetekhez kötődik.

Létezik egy úgynevezett előrelát- 
hatósági teszt, ami az üzleti életben 
teremthet nagyobb kiszámíthatóságot 
és jobb kalkulálhatóságot. A felelősség 
növekedése hatással lehet a vezetők 
megfontoltabb gondolkodására saját 
vagyonukat illetően, növekedhet az 
ügyvédi tanácsadói tevékenység igény- 
bevétele és a felelősségbiztosítások 
száma is.
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Kampánykórkép
Á  KELEMEN LUCI

z ember azt hitte volna, 
hogy borzasztóan 
kemény kampány lesz, 
ha még Bajnai Gordon 
is leereszkedett arra a 

szintre, ahol a tojásárakat hasonlítják 
össze. Csalódnunk kellett: az izgal
masabb megnyilvánulásokat inkább 
a nemrég gründolt törpepártoknak 
köszönhettük, semmint a nagyoknak. 
Kampánykörkép röviden.

A Fidesz kampánya abból a szem
pontból érdekes volt, hogy a kormány 
kommunikációs programját megvá
sárolva ők is azzal dicsekedtek, hogy 
Magyarország jobban teljesít -  ilyen
fajta kooperáció elvileg nem lehetséges 
a kormány és a kormánypárt között,

de ez a jelek szerint nem jelentett 
akadályt. Sok szempontból faék 
egyszerűségű üzeneteket alkalmaztak: 
Orbán Viktor arca, pár magyar zászló 
és a „Magyarország miniszterelnöke” 
felirat igazából elég is volt egy óriás
plakáthoz. Az ember szinte visszasírta 
a „rosszabbul élünk, mint négy éve” 
szöveget.

Természetesen a CÖF és bohócai is 
megérdemelnek egy gondolatot, az elvi
leg civil szervezet kőkeményen sarazta 
a baloldali politikusokat. Ők azok, 
akiknek hála mindenki naponta tizen
kétszer megtudta, hogy Gyurcsány és 
Bajnai nem érdemel még egy esélyt.

Az MSZP ismét Ron Werber kam
pányguruba helyezte bizalmát, akinek 
sikerült is egy nagyjából teljesen 
felejthető pakkot összeraknia. Szo

morú, szürke emberek, akiknek nincs 
egymillió forintjuk Paksra, ráadásul 
egykulcsos adót sem akarnak -  ők 
egészítették ki a Mesterházy Attilával 
és cirkalmas kézírásával felsorakozó, 
enyhén obamai hatásra törekvő plaká
tokat. Pár vicces apróság, mint például 
Bajnai Gordon tátogása azért megma
rad az ember emlékezetében -  Orbán 
Viktor 2007-es ünnepi beszédéből vett 
részleteit saját szájába adva mondta el, 
miért volt rossz ötlet a paksi atomerő
művel kapcsolatos üzlet az oroszokkal.

A Jobbik ellőtte a fájdalmasan ké
zenfekvő „Győzzön a Jobbik!” illetve 
„Felelősségre von a Gábor” szóvic
ceket. Sokan csodálkoztak a fiatalos, 
szívecskékkel magyarkodó kampányon 
is, de ez történik, ha egy radikális párt 
nagyobb szeletet akar kiszakítani a 
parlamenti patkó-tortából.

Az LMP a bejutásért küzdött, 
úgyhogy igyekezett zöld pártként pozí

cionálni magát, elsősorban zöldalmák
kal -  plakáton és élőben is. Nem csoda, 
hogy más a hozzáállás, mint négy éve 
volt: a 2010-es frakcióból csak ketten 
maradtak.

A több százmilliós támoga
tásból alapított furcsa minipártok 
performanszai bőven kárpótoltak 
minket a nagyok hiányosságaiért. 
Schmuck Andor szociáldemokratái 
ételt osztottak és nyugdíjas otthono
kat újítottak fel, a Jólét és Szabadság 
kampánydala azt ígéri, hogy „igen, jesz 
lesz”, de olyan is volt, akik képviselő- 
jelöltje szerint az ENSZ nem volt túl 
hatékony a tizenkilencedik században. 
Személyes kedvencem az Új Dimenzió 
Párt, akiknek elnöke és szóvivője csak 
március elején ismerte meg egymást. 
„Célunk volt, hogy ne sokat mutassunk 
magunkról” -  nyilatkozták a 444-nek. 
Talán ők értették meg a legjobban a 
kampányolás esszenciáját.
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KÖZVÉLEMÉNY
KUTATÓK

A k ö z v é le m é n y 
k u tatók

Á  MÁZÁN BARNA r r
A rendszerváltás a közvélemény-ku
tató cégek korát is elhozta ha
zánkba, amelyek azonban jelentős 
átalakuláson mentek át az utóbbi 
huszonöt évben. Jöttek-mentek 
a cégek, a szakma pedig megélte 
a maga „fekete napját” a 2002-es 
választásokkal, amikor is a legtöbb 
előrejelzés félreérthető, hibásnak 
tűnő becslésekbe bocsátkozott. 
Azóta öt cég vált meghatározóvá a 
hazai közvélemény-kutatásban.

MEDIÁN
Az 1989-ben alapított Medián a 
szakma első magánvállalkozása, 
mely egyedüli közvélemény
kutató cégként kísérelte meg a 
’89-es „négyigenes” népszavazás 
előrejelzését. Napjainkban a cég 
egészen egyedi módszertant 
alkalmaz, mely során a meg
kérdezett 1200 embernek egy 
„szavazólapon” kell megjelölnie 
pártpreferenciáját. A közvéle
mény rendszerint politikailag 
független cégként tartja számon.

IPSOS
A 2009 előtt Szonda Ipsosként 
ismert céget 1990-ben alapítot
ták, de első pártpreferencia-vizs
gálatot csak 1991-ben végezte el. 
Az Ipsos felméréseinek keretén 
belül az 1500 megkérdezettnek 
egy számítógépen kell számot 
adnia arról, hogy melyik párttal 
szimpatizál. Az Ipsos ugyan 
maga finanszírozza kutatásait, a 
legtöbben MSZP közeli cégként 
tekintenek rá.

n y o m o r u sa g a
Á  MOLNÁR GYULA

M agyarországon „világhírre” tett szert az a
bornírt marhaság, amit a köztudat Winston 
Churchillnek tulajdonít, miszerint: „csak 
abban a statisztikában hiszek, melyet saját 

magam hamisítottam”. Ezzel csak két probléma van: egy
részt a Die Zeit tudományos magazin utánajárt, és sehol 
sem találta meg ezt a mondatot a churchilli életműben, 
másrészt a statisztika, mint a matematika egyik ága, elég 
pontos módszerekkel rendelkezik ahhoz, hogy a hamisítást 
kiszűrje.

Mint ahogy ahhoz is kifinomult képletek állnak ren
delkezésére, hogy megmondja, meddig és mennyire képes 
pontos eredményt adni. A közvélemény-kutatók is tudják 
ezt, és -  szerencsés esetben -  ennek megfelelően is teszik 
közzé eredményeiket. Arról viszont már igazán nem az 
egyszeri kutató tehet, ha a közvélemény, aki kutatva van, 
nem arra az eredményre kíváncsi, amit a közvélemény-ku
tató mérni tud.

Vegyük csak a 2002^5 országgyűlési választások ered
ményeit, amelyet a közvélemény-kutatók fekete napjaként 
szoktak emlegetni. Ekkor történt ugyanis az, hogy minden 
nagy cég előrejelzéseiben a Fidesz-MDF pártszövetséget 
(volt ilyen...) hozta ki győztesnek, aztán ugye nem így tör
tént. Lett is nagy meglepetés, csak arról nem beszélt senki, 
hogy a mérések tulajdonképpen egészen pontosak voltak.
A választási előrejelzések tévedéseinek átlagos négyzet- 
összege 2002-ben 44,12 volt. 1994-ben ugyanez az érték 
44,46, 1998-ban 42,02. Vagyis a közvélemény-kutatók se 
jobban, se rosszabbul nem teljesítettek, mint ami akkori
ban szokás volt. Sőt, volt olyan intézet, amely a statisztikai 
hibahatáron belüli eredményt adott. Ha ezek a felvételek 
mondjuk a mosóporok vagy tartós tejek piaci elterjedtségét 
mérték volna, akkor kifejezetten jó eredménynek tartották 
volna őket. Kár, hogy mosóporok viszonylag ritkán kerül
nek kormányra, közöttük legalább vannak intelligensek.

A baj azonban az, hogy a közvélemény csodát vár, és 
megkérdőjelezhetetlen jóslatként tekint ezekre az eredmé
nyekre. Nem mellesleg a köz úgy nyilvánítja ki véleményét, 
hogy azzal saját maga nehezíti meg a mérhetőséget. An- 
gelusz Róbert társadalomkutató ezt a látens közvélemény 
jelenségének nevezi. Szerinte bizonyos tényezők fennállása 
esetén a magánvélemény és a nyilvános vélemény szétvá
lik, és másképp fog valaki a kérdezőbiztosnak válaszolni

mondjuk a pártpreferencia kérdésére, mint amit a fele
ségének vagy az ivócimborájának mondana. Ez abban az 
esetben jön létre, ha az egyén úgy érzi, a szabad vélemény- 
nyilvánítása negatívan befolyásolhatja karrierjét, családi 
és társadalmi életét. Ez a félelem egyrészt a szocialista idő
szak öröksége, másrészt a szekértábor-logika és a politikai 
ellenfelek itthon megszokott démonizálásának eredménye.

A közvélemény-kutató tehát nem sarlatán. A hibák 
mértéke, iránya, tendenciája is lényeges információtar
talommal bír a közvélemény állapotára, gondolkodására 
nézve. Aki egyszerűen csak jóslatokat szeretne a jövőről, 
inkább szerezzen be egy kristálygömböt.

A z  O r s z á g g y ű l é s

1990-1 9 9 4

19 9 4 -1 9 9 8

19 9 8 -2 0 0 2

ö s s z e t é t e l e 2 0 0 2 -2 0 0 6

a  r e n d s z e r v á l t á s t ó l 2 0 0 6 -2 0 1 0

2 0 1 0 -2 0 1 4
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Néma gyereknek 
anyja se  ismeri 
a partpreferenciáját
Á  SÜLÉ ANDRÁS

A közvélemény-kutatók nem képesek a lakosság
meggyőződéseit pontosan mérni, és hibás adata
ikkal akaratlanul is befolyásolják a választások 
kimenetelét.

A legfrissebb információk szerint hazánkban csak 
minden negyedik-ötödik ember hajlandó elmondani a 
kutatócégeknek, melyik párttal szimpatizál. Ez azt jelenti, 
hogy a felmérések során is legfeljebb csupán az emberek 20- 
25%-ának preferenciájára lehet következtetni -  a választó- 
polgárok legalább háromnegyede tehát nincs reprezentálva 
a végső eredményekben. A közvélemény-kutatók csupán 
reménykedhetnek, hogy az elutasítók pontosan ugyanazt 
gondolják, mint a válaszadók; vagy hogy ezeknek a rejtőzkö
dőknek a véleményeit jól becslik meg.

Persze, aki meg is osztja, melyik pártot részesíti 
előnyben, annál sem biztos, hogy őszintén teszi mindezt. 
Magyarországon jelenleg erősen tabu a politikai nézet ki- 
nyilvánítása. A széles nyilvánosságban élő előítéletek miatt 
nem mindenki szereti hangoztatni, melyik szerveződést 
támogatja.

De önmagában a mérési rendszer tökéletlensége nem 
lenne gond. A baj ott kezdődik, hogy a fülkében nemcsak 
a preferencia dönt, hanem a kutatócégek becslései is! A 
népszerűségi adatok ugyanis többféle módon képesek 
megváltoztatni a választások kimenetelét. Az utánfutóha
tás elmélete szerint például a bizonytalanok hajlamosak a 
későbbi győztest támogatni, de az is előfordulhat, hogy az 
előnytelen helyzetben látott oldal is szerez szavazatokat, 
ha a kívülállók megsajnálják őket. Ráadásul az is megtör
ténhet, hogy a nyertesnek elkönyvelt erő hívei kényelmes
ségükben távol maradnak, miközben a vesztesnek tartott 
párt támogatói lelkesen özönlenek a szavazófülkékbe. 
Ugyanakkor ennek ellenkezője is lehetséges: ha a gyengébb 
formáció iránt elkötelezettek már beletörődtek vereségük
be, akkor ők is otthon lustálkodhatnak. A küszöb közelé
ben mért pártok félhetnek a guillotine-hatástól, azaz, hogy 
a szavazatvesztéstől tartva jó néhány támogatójuk egy 
nagyobb, biztosan bejutó pártra ikszel. Persze ez megtör
ténhet fordítva is: könnyen lehet, hogy egy választópolgár 
nem a legkedvesebb pártra szavaz, hanem annak lehetséges 
koalíciós társát támogatja.

Látható, hogy sokféle logika alapján mind pozitív, mind 
negatív torzítást is eredményezhet egy-egy párt alul- vagy 
felülmérése. Azonban nem szabad azzal elbagatellizálni a 
problémát, hogy az ilyen erők és ellenerők pontosan egy
forma mértékben érvényesülnek és kiegyenlítik egymást! 
Ezek a különféle hatások a társadalom adott hangulatától 
és az ország kultúrájától függően fejthetnek ki jelentősebb 
befolyást ilyen vagy olyan irányba. Ez azért is rossz, mert 
a választások során nemcsak képviselőkre és pártokra 
voksolunk, hanem értékpreferenciát is kinyilvánítunk.
A közvélemény-kutatások adatai lehet, hogy rövid távon 
optimális eloszláshoz vezetnek, -  hiszen így senki se érzi 
szavazatát elveszettnek -  hosszú távon azonban megnehezíti 
a demokrácia dinamikáját, és hozzájárulhat a legnagyobb 
pártok politikai elitjeinek bebetonozódásához.

SZÁZADVÉG
A Századvég Alapítványt 
1993-ban hozták létre. Közvé
lemény-kutatásaik során 1000 
ember telefonos megkérdezé
sével próbálnak képet alkotni 
a társadalom pártpolitikai 
felosztottságáról. A Századvég 
a Fideszt preferáló cégként él a 
köztudatban, így gyakran éri 
kritika elfogultságáért.

TÁRKI
A társadalom kutatás számos 
területén jelen lévő Tárki a ’90-es 
években született meg, és nőtte 
ki magát nagy presztízsű válla
lattá. A Századvéghez hasonlóan 
rendszerint 1000 embert kérdez
nek pártpreferenciájukról, ám 
ők személyes interjú során teszik 
ezt. A politikailag függetlenként 
számon tarto tt Tárkihoz köthető 
az a híres felmérés, amelyben 
egy fiktiv néphez, a pirézekhez 
kapcsolódó kérdésekkel mérték 
fel az idegenellenességet hazánk
ban.

NÉZŐPONT
A legfiatalabb elismert közvé
lemény-kutató cég a 2006-ban 
létrehozott Nézőpont. Az intézet 
1000 ember telefonos megkérde
zése alapján készíti el becsléseit. 
M ódszertanát a többi közvéle
mény-kutató cég némi fenntar
tással kezeli, mivel rendszeresen 
felülméri a Fidesz tényleges 
támogatottságát.
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Akikkel talán csak
2018-ban találkozunk
Á  SCHUCK RÓBERT

Magyarországon jelenleg 147 bejegy
zett párt van, amelyből 44-nek 
(ebből 13 nemzetiségi) sikerült 
országos listát állítania. A közis
mert parlamenti pártok mellett új 
formációk és már korábban indultak is megmérettet

ték magukat az áprilisi választáson.

MAGYAR MUNKÁSPÁRT
A Thürmer Gyula vezette párt 2012-ig Magyar Kom 
munista Munkáspártként futott, de egy új törvény 
miatt kénytelenek voltak a „kommunista” szót ne
vükből kivenni. Ennek ellenére továbbra is marxis
ta-leninista szervezetként, az MSZMP örököseként 
határozzák meg magukat. Támogatásuk választás- 
ról-választásra csökken. 2014-es szlogenjük: „Kádár 
János nem indul a választásokon, de a Munkáspárt 
igen!”

AflMJUILA
AQUILA PÁRT yJlB T
A szervezet elnöke Pável Márta, aki nem mellesleg 
„A misztikus teológia alapjai” című mű szerzője, 
amit a párt honlapján is reklámoz. Listát nem sike
rült állítaniuk, de remélik, hogy egyéni jelöltjük a 
parlamentbejutva megkezdheti a „jóra bujtogatást”.

KALÓZPÁRT
A pártot a svéd kalóz párt Európai Parlamentbe jutása 
motiválta az induláskor. Céljuk a likvid demokrácia 
megvalósítása. Legfontosabb értéknek a szabadságot 
tekintik, támogatják az open-source alapú dolgokat, 
modernizálni kívánják a szerzői jogokat. A bürokrácia 
és állami megfigyelés minimalizálására törekednek.

FÜGGETLEN KISGAZDAPÁRT
Ki gondolta volna, hogy Torgyán távozása után az 
FKgP még feltámad hamvaiból? A pártnak sikerült 
országos listát állítania. Főleg a mezőgazdaságból 
élőket képviselő, jobboldali, keresztény-konzervatív 
párt, kiemelten foglalkoznak az agrártémákkal.

SZOCIÁLDEMOKRATÁK 
MAGYAR POLGÁRI PÁRTJA
A magyar politika nagy kalandorának, Schmuck An
dornak új próbálkozása. Korábban „szépkorúbarát” 
közértet avatott, illetve a metró mozgólépcsőinek 
lelassítását szorgalmazta. Idén az ötletekből se 
fogyott ki: „250 óriásplakát árából legyen egy napra 
minden család részére ingyen látogatható a Fővárosi 
Állatkert!”

Sportos és Egészséges 
Mogyororszógért

SPORTOS ES EGESZSEGES 
MAGYARORSZÁGÉRT PÁRT
Céljuk az egészségre nevelés, a tömegsport népsze
rűsítése, közösségépítés, az egészségmegőrzés, és a 
sportversenyek támogatása, szervezése. Képviselője
löltjeik között sok fiatal kapott helyet.

ZÖLDEK PÁRTJA
Hagyományos zöld témákkal kampányolnak: 
fenntartható fejlődés, környezet és természetvéde
lem. Fontosnak tartják a női kvóták betartását és a 
vidékfejlesztést, a vidéken élők esélyeinek javítását. 
Képviselő jelöltjeik között volt Farkas Bertalan, az 
első magyar űrhajós.

JU
ELÉGEDETLENEK PÁRTJA
Első hallásra gondolhatnánk, hogy a Szomszédok 
teljes szereplőgárdája pártot létesített, de a valós 
kép ettől távol áll. A pártot Tóth István alapította, 
célkitűzéseik között az elszámoltatás, munkahely- 
teremtés, jogbiztonság garantálása, közbiztonság 
javítása szerepel.

NEGYEDIK KÖZTÁRSASÁG PÁRT
A párt úgy döntött, inkább kimarad az Összefogásból, 
és önállóan indul. A médiába leginkább a marihuána 
legalizálása melletti állásfoglalásukkal kerültek be, de 
ezen kívül sok, konkrét tervet tartalmaz a program
juk: hétköznapi emberek és KKV-k terheinek csök
kentése, nagybirtokok helyett szövetkezetek alapítása, 
gazdasági szövetség a szomszédos országokkal.

Új Választási 
Mechanizmus
Á  KELEMEN LUCI

A parlament 2011. decem
ber 23-án új választójogi 
törvényt fogadott el. 
Azonban most jött el a 
pillanat, hogy kibonthat
tuk ezt a sajátos karácsonyi ajándékot.

Alapvető változásokon ment 
keresztül nálunk a demokratikus élet 
alfája és ómegája, a választási rendszer. 
A rendszerváltás óta ez lesz a hetedik 
országgyűlési választás, azonban sok 
szempontból gyökeresen el fog térni az 
előzőektől.

A választói névjegyzékbe való fel
vételről szóló értesítést levélben kapják 
meg a magyarországi lakóhellyel ren
delkező állampolgárok. Amennyiben 
nem érkezik meg, a jegyzőnél kérve

kiállítanak egy új szelvényt.
Nagyon fontos változás volt az 

ajánlószelvény-gyűjtés megszűnése 
is. Az új rendszer elvileg arra hiva
tott, hogy megkönnyítse a jelölést: a 
jelenlegi felállás szerint a polgároknak 
személyesen kell a jelöltek ajánlólistáját 
aláírniuk -  500 aláírás szükségeltetik 
(egy adott személy több jelöltet is ajánl
hat.) Az országos listához pártonként 
legalább 27 egyéni jelöltre van szükség, 
amit minimum kilenc megyében és a 
fővárosban kellett állítani.

Idén összesen 31 szervezet tudott 
országos listát állítani, ami több mint 
kétszer annyi, mint az eddigi maxi
mum bármelyik választáson -  több 
pártot nem sokkal a választások előtt 
alapítottak. Az országos listát állító 
pártok összesen 5,8 milliárd forint

állami támogatást kaptak a tavaly júni
usban elfogadott új kampányfinanszí- 
rozási törvény értelmében.

Mivel 199 főre csökkent a kép
viselők száma, a körzethatárokat is 
átalakították. A politikatudomány 
gerrymandering néven emlegeti az eh
hez hasonló, politikai érdekek szerinti 
változtatást (amennyiben 2006-ban a 
mostani szabályok szerint zajlott volna 
a választás, a Fidesz alakíthatott volna 
kormányt).

Szintén a jelentősebb újítások közé 
tartozik az, hogy a választási rendszer 
immár egyfordulós a korábban meg
szokott kétfordulós helyett. Ez abból a 
szempontból is jelentős, hogy a pártok 
nem tudják megkötni a korábbiakban 
jellemző átszavazásos alkuikat a má
sodik fordulóban. Nincsen eredmé
nyességi küszöb sem. Még szavazat- 
egyenlőség esetén sem lehetett volna 
második forduló, ez esetben ugyanis 
a szavazatok töredékszavazatoknak 
minősülnek, és a körzetben időközi 
választást tartanak később.

Ugyanúgy a mostani ciklusban ke
rült terítékre a határon túli magyarok 
szavazati joga: az új rendszerben ők is 
szavazhatnak, igaz, csak a pártlistákra 
adhatják le voksukat.

A kompenzációs szabályok is 
megváltoztak, tudniillik mostantól 
egyáltalán nincsen elveszett szavazat: 
az új rendszer a győztest is kompen
zálja, ugyanis „a mandátumot szerző 
jelölt szavazataiból a második legtöbb 
szavazatot elérő jelölt eggyel növelt 
szavazatainak kivonása után fennma
radó szavazatszám” is töredékszavazat
nak minősül.

A kampányidőszak a szavazás 
előtti ötvenedik naptól a választás 
napjáig tart. Politikai hirdetések nem 
jelenhetnek meg a kereskedelmi tévék
ben és rádiókban. A kampánycsend 
sok évig alkalmazott intézménye az 
idei választásra már nem volt érvényes, 
megszűnt.

A változtatások ellenére egy azon
ban biztos: mindenképp az nyer, aki a 
legtöbb szavazatot kapja.
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„A politikai széljárás 
nagyon nehezen 
kalkulálható” -  interjú 
dr. Török Gáborral

jelen Magyarországon, ez azonban 
többé-kevésbé világjelenség, ráadásul 
nem is teljesen érthetetlen folyamat.

Mit gondol a demokrácia jelen
legi hazai helyzetéről?

Ami van, amivel rendelkezünk, 
azt talán kevésbé tudjuk értékelni, 
de azért én minden gond ellenére is 
örülök annak, hogy két és fél évtizede 
demokráciában élhetek. Igen, ezer 
sebből vérzik, de ezt mi csináljuk: a 
populizmus, a demagógia, a népve- 
zérség rólunk szól, a mi igényeinkhez 
alkalmazkodik.

A Magyar Narancsnak adott inter
jújában „droidpolitikusokat” emleget. 
Milyen változásra lenne szükség, hogy 
a magyar politikai élet alapvetően a 
kommunikációs gépezetek építgetése 
helyett a jó kormányzásról szóljon?

Két lehetőség van rá: a mainál 
jobb, bölcsebb, okosabb, nagyvonalúbb 
politikai vezetők megjelenése, vagy a 
választói igények és szokások tömeges 
megváltozása. Őszintén szólva rövid 
távon egyiket sem látom valószínűnek.

Mit gondol, korán tért vissza 
Bajnai Gordon a politikába? 
Ahhoz képest, hogy sokan már 
jó előre őt vizionálták a balol
dali összefogás vezetőjének, 
valójában csak egy rendkívül 
korlátozott szerephez jutott.

A politika és a politikus biztosan 
nem így működik. Bajnai Gordon 
valóban elvesztette a baloldalon zajló 
hatalmi küzdelmet, de nem azért, mert 
nem várt 2018-ig, hanem azért, mert 
számos taktikai hibát vétett. Legin
kább abban tévedett, hogy legyőzni 
és nem meggyőzni akarta az MSZP-t. 
Medgyessy Péterhez hasonlóan így 
talán lehetett volna esélye a közös 
miniszterelnök-jelölti pozícióra, de mi

után saját politikai pártot hozott létre, 
és riválissá vált, ez a hajó elment.

Mesterházy Attila jobb tak
tikusnak bizonyult, mint azt 
sokan gondolták. Ön szerint 
ebből lehet következtetni arra, 
milyen miniszterelnök lenne 
belőle?

Az MSZP elnöke azt kétségtelenül 
bizonyította, hogy a belső hatalmi har
cokban van tehetsége, ez azonban csak 
szükséges, de nem elégséges feltétele a 
jó és hatékony kormányzásnak.

Mit gondol, mi várható a Fidesz 
győzelme esetén? Mindenkép
pen egy új erőre lesz szükség 
ahhoz, hogy négy év múlva 
esélyes kihívójuk legyen?

Az ilyen végletes kijelentések a 
politikában nehezen értelmezhetőek: 
soha, végleg, örökké, mindenkép
pen - ezek a szavak, bár rengeteget 
használják őket, itt csak nagyon ritkán 
segítenek a megértésben. Lehet, hogy a 
mostani baloldalnak tényleg nem lesz 
már több dobása, de alakulhat úgy is a 
helyzet, hogy igen. A 2006-os vereség 
után sokan leírták Orbán Viktort, 
most már négy éve kétharmaddal kor
mányoz. A politikai széljárás nagyon 
nehezen kalkulálható.

Végül a kötelező kör: Ön sze
rint ki és milyen többséggel 
nyeri az idei választásokat?

Természetesen az, aki a legtöbb 
mandátumot szerzi, ez a legponto
sabb válasz. A Fidesz kétségtelenül 
a választás nagy esélyese, de nagyon 
nem mindegy, hogy 99, 115 vagy 
135 mandátumot kapnak a 199 fős 
parlamentben. Elemezni utólag kell az 
eredményeket, most egyelőre csak a 
ködöt szurkáljuk.

A z em b er , aki m e g jó so lta  
a v á la sz tá s o k a t

A  KELEMEN LUCI

D r. Török Gábor politi
kai elemzőt, egyetemi 
docenst kérdeztük a 
választás kapcsán aktu
álissá vált belpolitikai 

kérdésekről. Az interjú a választást 
megelőző héten készült.

A Fidesz ezen a választáson 
kívánná az „elmúltnyolcévért” 
felelős figurákat végleg 
marginalizálni, míg egyes 
baloldali szereplők szerint ez 
lehet az utolsó szabad válasz
tás. Mit gondol, jelentősebb 
a mostani megmérettetés a 
korábbiaknál?

Ez már a hetedik választás lesz, 
ahol meghallgathatom, hogy soha 
korábban nem volt ekkora a tét. Vagy

azért, mert aki most nyer, az hosszú 
időre megszerzi a hatalmat, vagy éppen 
ellenkezőleg... Nem vitatom, hogy nagy 
a tét, de a választás csak arról dönt, 
hogy kinek lesz többsége a parlament
ben. A többi majd attól függ, hogy 
mihez kezd vele, és milyen események 
történnek majd.

Ön szerint miért nem sikerült 
senkinek -  sem régi, sem új 
politikai formációval -  megszó
lítania a hatalmas mennyiségű 
bizonytalan választópolgárt?

Nyugtával dicsérjük a napot: a 
bizonytalanok száma és aránya a vá
lasztáshoz közeledve hónapról hónapra 
csökkent, és valószínűnek látszik, hogy 
a választók többsége talál magának 
pártot április 6-án. Persze a csalódott
ság és a közöny nagyon erősen van

A  KELEMEN LUCI

N ate Silver a kétezres 
évek elején még csak 
a blogján matekozta 
ki az amerikai base- 
ball-liga eredményeit 

és játékosteljesítményeit, tíz évre rá 
viszont már a New York Times webol
dalán jósolta meg szinte száz száza
lékos pontossággal az elnökválasztás 
végeredményét.

Már 2008-ban is sikeresen megadta 
előre a győztes személyét az 50-ből 49 
államban, illetve mind a 35 az évi sze
nátusi választás nyertesét. Négy évvel

később már az összes állam eredmé
nyét eltalálta.

Ehhez nem használ mást, mint a 
közvélemény-kutatók által megadott 
adatokat, amiket egy nem nyilvános 
szisztéma szerint súlyoz és elemez.
A témában írt könyve, a The Signal 
and the Noise az Amazon első számú 
könyve lett 2012-ben a non-fiction 
kategóriában, illetve a The New York 
Times bestseller-listájára is felkerült.

A jelenleg 36 éves amerikai 
statisztikus nemrég az ESPN web
oldalára költöztette munkásságát. 
FiveThirtyEight névre hallgató blogja 
új formájában március 17-én indult el.
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CHOCOLATE BUNNY:
MEXICO h as  long -revered  
'xocolatl' a s  ‘g o d 's  food '.

POPULAR 
BASKET FILLERS 

U h o r fid Q A M u u it/ie  tU /o h ld

PEEPS: 700 million
p eep s  a re  consum ed 
in the  UNITED STATES

JEWELED EGGS: Jew eled or 
F ab erg é  e g g s  a re  popu lar 
Easter gifts in RUSSIA an d  
neighboring Eastern

during Easter.

HOT CROSS BUNS:
A p opu lar tre a t an d  
E aster tradition in the 
UNITED KINGDOM.

FLOWERS: A sym bol 
o f neighborly love 
during Easter in the  
PHILIPPINES.

T r a d it io n s  in c o m p a r is o n Easter Then and Now

In these new series of articles Hungarian and international students of Cor- 
vinus will show how colourfur the traditions of different nations are. We can 
compare the similarities as well as the differences how we celebrate a given 
event or how are our everyday life. In this Közgazdász, Julia and Andrew will 
tell you how Hungarians and Americans spend their Easter holidays.

Easter
in the United States
Á  ANDREW VAN WILPE

A lthough, Easter is a 
Christian holiday, 
celebrating the resur
rection of Jesus Christ, 
the United States has 

secularized this Christian holiday to 
fit the diversity of the country. There 
are still some that celebrate Easter as 
a religious holiday and attend Easter 
church services. The Easter Holiday in 
the United States is more celebrated as 
a family holiday in this day and age. 
Many families will cook a big family 
meal to get the whole family together. 
This meal usually consists of a ham 
but there is not really a full traditional 
meal, much like Thanksgiving. The 
younger children will go on an “egg 
hunt,” where they look for hidden 
plastic eggs around the yard that have 
money and candy in them. Another 
activity that Americans do for Easter 
is painting hard-boiled eggs. The final 
major tradition of Easter is an “egg 
toss.” A team of two people will com
pete with other teams to see who can 
toss the egg farthest without it break

ing it. The team to make it last, wins. 
Unfortunately, because this Holiday 
has become more secular, many people 
view Easter as another consumer 
holiday, much like Valentines Day.
This is mostly because there are a lot of 
sales in clothing shops as well as Easter 
candy being sold specifically for this 
holiday.

For me personally, I try to cel
ebrate this holiday as a day I get to 
spend with my family and friends. I 
come from a religious family so we 
start the celebration by attending an 
Easter church services. My mother 
then cooks a lunch for my family and 
friends. More recently, it has become 
a tradition with my family to invite 
my international friends from my 
home university, over for an “au
thentic American Easter.” After the 
lunch we paint hardboiled eggs and 
then compete against each other in 
the egg toss. Last year my friend from 
Germany was partnered with me for 
the egg toss. Unfortunate for him we 
lost and the egg ended up in his face. 
I’m sure it was an American Easter he 
would never forget.

Á  JULIA VALENTINYI

Easter is almost here. Choco
late bunnies, painted eggs, 
watering, egg-hunting... 
this holiday means some
thing different for everyone. 

Practically the whole population of 
Hungary celebrates Easter, even in 
today’s fast-moving society, despite 
the fact that it holds with Christian 
tradition, whereas our generation 
tends to lean towards atheism. We 
all celebrate according to our special 
family traditions, but still there is the 
defining Hungarian culture of Easter, 
something everyone follows, this time 
of year.

In Hungary, the custom of paint
ing, or rather dyeing eggs goes back 
hundreds of years. The base colour 
is usually red, which symbolizes 
the blood of Christ for some, while 
the colourful painting and decorat
ing of Easter eggs for others. During 
this time of the year you can find 
many fairs where they sell such eggs, 
decorated with patterns like those 
that adorn the Hungarian national 
costume. Girls happily paint dozens 
of blown eggs, which they later give to 
the boys who come knocking at their 
door. And here comes another lovely 
Hungarian custom. During Easter 
fathers and sons alike, go out to visit 
all of their female relatives and friends, 
harbouring an old country custom.
In the old days, this meant throwing 
a bucket of cold water over the girls, 
while nowadays we tend to go with 
sprinkling them with perfume. This

‘watering’ is also accompanied by a 
previously learned poem, which the 
boys recite to the girls, who in return 
give them painted and chocolate eggs, 
or in some cases cookies and drinks.

As for every holiday, Hungarians 
have a traditional Easter meal as well. 
The main plate on the table is ham, 
alongside loaf, boiled eggs and grated 
horseradish. The most essential part 
of the meal is without a doubt the 
ham. For the more religious popu
lace, ham is to be taken to be blessed 
by the priest after Mass. But in every 
case this is the main dish and the 
most important part. Also the Easter 
loaf is yeast bread, made in a circular 
form. This type of loaf has been baked 
for centuries, for special occasions. 
Other eating habits of this celebration 
include fasting before Easter, though 
only Christians keep this tradition. On 
Easter Sunday the priest can bless our 
meal and traditions holds that a family 
should eat this meal together. Easter 
Monday is when the men of the house 
go out watering and when the eggs 
are presented. Most of the Hungar
ian traditions are based on the Bible’s 
interpretation of Easter, but like most 
countries we have picked up a few 
modern customs as well. Our children 
also hunt excitedly for chocolate eggs, 
brought by the Easter bunny. Com
bining these traditions, giving place 
for new and old alike is what makes 
the Easter celebrations what they are. 
You can enjoy being with your family, 
through traditions acceptable to old 
and young people alike. Something 
everyone looks forward to.
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Acting like diplomats
A  GÉZA KOVÁCS-DOBÁK

T he Student’s Model United Nations of 
Bucharest (S-MUNOB) took place for 
the first time from the 5th of March 
through the 11th. Approximately 20 
nations participated in this international 

conference, along with several students from CUB 
as part of the newly established student association 
called International Diplomatic Student Association 
(IDSA).

But let’s not rush, and let’s get back to the basics! 
What does MUN mean? The origins of the Model 
United Nations started up at Harvard in 1945 and 
ever since hundreds of similar conferences are

organized worldwide; from the Hagen and Tel Aviv, 
to Taipei or Sydney, and even Budapest, with more 
than 600 students from all over the world year by 
year. The Model United Nations, as its name says, is a 
session simulation of the UN’s work. When first you 
see several students wearing suits heatedly debating 
and playing the role of a diplomat it may first appear 
to be just a game with passionate players, but later on 
you will realize that there are serious negotiations 
and rhetorical speeches! As much as it is serious, it 
is also just as much fun! Why? Youth from differ
ent continents, backgrounds, and with different 
point of views, have the same passion: understand 
the ongoing issues of our world. For the Hungarian 
delegates it was their very first MUN and seeing 150

participants work together, trying to find answers 
and solutions to current critical global issues was 
delightful! The result was also very pleasing for the 
organization: we came back with 4 “best delegate” 
titles and several nominations!

When hundreds of students come together, of 
course, there cannot be only professionalism. We 
had the chance to experience the nightlife of the city, 
and somehow - even during the free-time activities 
- we got that special feeling of internationalism and 
MUNs; not only because these days you commu
nicate in English all the time, but maybe because 
you call the others not by their name but by their 
represented countries. As a first timer I liked the 
atmosphere of it all and the committee sessions were 
great and gave me several professional experiences; 
and last but not least, I had the opportunity to make 
long-lasting friendships! “Greeting from China”!

The 27th European Students’ 
Convention in Brussels
A  DAVID KISS, ISTVÁN KAR ASZ

M ore than one hundred student rep
resentatives from all over Europe, 
including one of the members of 
the International Relations Group, 
gathered in Brussels for the 27th 

European Students’ Convention. This event is usually 
hosted by the national student union of the country 
holding the Presidency of the European Council, 
but this time it was organised by the ESU Head
quarters. During the conference ESU presented the 
main outcomes of its research project the Student 
Advancement of Graduate Employability (SAGE). 
Several policy recommendations for improving the 
employability of graduates have been developed as 
part of this project.

The SAGE project is based on three year long 
research, co-funded by the Lifelong Learning Pro
gramme of the European Union. ESU has been run
ning the project in consortium with six other partner

organisations: Innovation in Learning Institute 
(ILI), National Authority for Qualification, Roma
nia (ANC), The National Conference of Students in 
Hungary (HÖOK), Spanish Coordinator of Students’ 
Representatives of Public Universities (CREUP), The 
National Union of Students in Denmark (DSF) and 
Union of Students in Finnish Universities of Applied 
Sciences (SAMOK).

One of the core elements of this project was 
a survey sent to 47 national unions of students in 
Europe. The survey revealed a very worrying trend, 
where 78 per cent of the participants believed that 
employers did not recognise the value of a Bach
elor’s degree. The results also highlighted the need 
to strengthen student-centred learning and develop 
learning outcomes further. Students must be consid
ered as full partners at all levels in decision-making 
during the design of the curricula and learning 
outcomes. Learning paths must also be made flexible. 
On the 20th of March, after a briefing by Ukrain
ian students on the current state of affairs in their

country, the European Students’ Union organised a 
candlelight vigil to honour the victims of the Maidan 
in Ukraine. Rok Primozic, Chairperson of the Euro
pean Students Union and Ielyzaveta Shchepetylnyko- 
va, President of the Ukrainian Association of Student 
Self-governments, opened the event by honouring 
the victims of the Maidan, then the participants 
gathered for a minute of silence and released blue 
and yellow balloons.

During the convention the participants also had 
the opportunity to visit 2 of the main EU institu
tions, the European Economic and Social Committee 
and the European Parliament.

Afterwards from 28-30. March there was a 
Congress in Koscielsko (Poland) for V4+ countries 
where the representatives of Corvinus University 
and of the National Students’ Union of Hungary 
were also participating to fight for the students’ 
rights as on regional levels as on European levels 
and to discuss the similar problems which the 
Central and Eastern European countries have.
They agreed that thus these countries have com
mon problems as well they have to create a stronger 
lobby group.

All of these congresses were efficient and the 
foreign relations of the Hungarian Students’ Union 
were strengthened.
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A  ISTVÁN KÁRÁSZ

W orld N e w s
CRIMEA JOINED RUSSIA

The Ukraine crisis reached new momentum 
when 95% of the Crimeans voted to join Russia. 
President Putin signed the agreement regarding 
the new Russian territory. The Ukrainian army 
withdrew' from the peninsula so Russian flags are 
now at the Crimean military bases. Right after the 
agreement, the EU and the U.S. envisaged further 
sanctions as far more influential polticians and 
businessmen can not enter the boundaries of the 
western countries, and they can not join bank ac
counts there.

H u n garian
N e w s
METRO 4 IS RUNNING

After more than 7 years of constructing the 
new metro line, it has finally opened its gates. The 
„Fővám tér” station is right next to the E building 
of the university, so you can reach it much more 
easily which can be important when in a hurry.

The station itself is at first place in an interna
tional competition on the Architizer website. The 
Sporaarchitechs’ engineers wanted to create a 
contemporary artpiece that gives new dimension to 
public transportation.

U n iv e r s ity
N e w s
APRIL 18. INTERNATIONAL DAY

Since our main goal is to integrate „foreign” 
students into the lives of Hungarian students, we 
are working hard in preparation for the Interna
tional Day on April 18th! You will experience the 
Hungarian Easter because we are preparing some 
surprises. It will be a great attraction with work
shops , dancing shows , wine tasting, tour guiding 
, International Cooking competition, Easter topic 
related games, and other activities. For the cooking 
contest please register the following way: Write 
as a title : ID Cooking; in the email itself list your 
names, nationality, and courses. You have to send 
it to „adam.szajko@bcehok.hu”. It will be great! 
Make sure not to miss it!
• Further information is available on our 

facebook sitaf https://www.facebook.com/ 
corvinusinternational?fref=ts

1 W S

INTERNATIONAL RELATED LECTURES, FOLKLORE 
T DANCE SHOW, CHINESE FILM FESTIVAL, TRADI

TIONAL HUNGARIAN EASTER EGG PAINTING, 
WORKSHOPS

f HUNGARIAN WINE TASTING 
^INTERNATIONAL GASTRONOMY 

COMPETITION

“Ä  HBPWWIÁ H@K i* e s n ^

Mindestlohn ab 2015
A  RITA JANKOWSKI

W ir erinnern uns; Vor knapp 
6 Monaten hat Deutschland 
gewählt, die christdemokratische 
CDU/CSU hat einen deutlichen 
Sieg errungen. Für die absolute 

Mehrheit reichte es aber nicht und da der ehemaliger 
Koalitionspartner es nicht ins Parlament schaffte 
musste ein neuer Regierungspartner her. Die SPD.

Aber die Sozialdemokraten stellten Bedingungen 
und der gesetzlich vorgeschriebener Mindestlohn 
stand da an der Spitze. Demnach soll ab Januar 
2015 der Stundenlohn 8.50 Euro betragen und in 
Zusammenarbeit mit den Tarifpartnern bis 2017 
verpflichtend ausgeweitet werden. Bis 2017 dürfte 
keine Branche mehr eine Ausnahme bilden, das

Gesetz soll flächendeckend in Kraft treten und auch 
die Lohnunterschiede zwischen Ost und West besei
tigen. Am 27. November wurde der Koalitionsvertrag 
unterschrieben, die Arbeit am Gesetzesentwurf 
begann und damit auch die Uneinigkeit zwischen 
den Parteien.

Die Linke findet 8.50 Euro zu niedrig, damit 
hinkt Deutschland seinen Nachbarländern nur 
hinterher und legten dem Bundestag einen Vorschlag 
von 10 Euro die Stunde vor. Auch die Grünen sind 
die Höhe betreffend unzufrieden. Arbeitgeberver
bände warnen vor dem Anstieg der Arbeitslosigkeit, 
befürchten durch das Gesetz den Verlust von bis zu 
1.2 Millionen Arbeitsplätze. Die Kosten des Mindest
lohnes würden die Steuerzahler tragen, der Lohnan
stieg würde die Preise der Dienstleistungen und der 
Produkte in die Höhe drücken.

Ein weiterer Streitpunkt ist die Altersgrenze. 
Bundesarbeitsministerin Andrea Nahles (SPD) will 
am 2. April dem Kabinett eigentlich die Grenze von 
18 Jahren vorstellen, doch auch hier wird noch heftig 
diskutiert. Die Linke sieht eine Altersgrenze generell 
als verfassungswidrig und argumentiert, dass Lohn, 
allein von Arbeit und nicht vom Alter abhängig sein 
darf. Wirtschaft und Union zeigen Bedenken, dass bei 
einer Grenze von 18 Jahren viele junge Menschen eher 
einen Aushilfsjob annehmen als dass sie sich für eine 
Ausbildung entscheiden würden. Und die Bedenken 
sind berechtigt, denn voraussichtlich wird der Min
destlohn für Lehrlinge und Praktikanten ebenso wie 
für Langzeitarbeitslose nicht gelten. Im Durchschnitt 
verdienen Auszubildende in Westdeutschland brutto 
767 Euro beziehungsweise 708 Euro (Ostdeutsch
land), im Monat. Eine 40-Stunden-Woche, die nach 
Mindestlohn bezahlt wird, brächte dagegen 1428 Euro 
brutto welche Summe für viele dann doch sehr at
traktiv sein könnte. Aber welches Unternehmen wäre 
bereit seinen Azubis so viel mehr zu zahlen?

Ein ähnliches Debakel können wir bei der De
batte um das Praktikum beobachten. Ein Praktikum 
machen die Wenigsten aus der Motivation um Geld 
zu verdienen. Für unsere Generation ist es in vielen 
Bereichen schlichtweg die einzige Möglichkeit den 
Einstieg in die Berufswelt zu schaffen. Unbezahlte 
Praktika sind bei weitem keine Seltenheit und ihre 
Zahl würde sich mit großer Wahrscheinlichkeit wei
ter erhöhen, würde der Mindestlohn auch für diesen 
Bereich vorgeschrieben werden. Denn auf freiwillige 
Praktika hat der Staat keinen Einfluss, ob eine selbst
finanzierte 40 Stunde Woche aber mit den Ideen des 
Wohlfahrtstaates und der Chancengleichheit zusam
mengebracht werden, kann, bleibt fraglich.

Noch ist aber nichts entschieden, der Gesetzes
entwurf wird im April dem Kabinett vorgestellt, wo 
dann vielleicht noch bis Ostern eine Entscheidung 
erwartet werden kann.
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N e h a g y d  a b b a  a tan u lást!
A  KRISTÓF ANIKÓ

i ne kedvelné az egye
temi életet, hiszen azt 
mondják, a legszebb 
éveink. Akkor miért ne 
használnánk ki teljesen?

A Corvinus lehetőséget nyújt erre: akik 
úgy gondolják, nyáron is kiélvezhetik 
az iskolák vendégszeretetét.

Az egyetem rengeteg programot 
kínál hallgatóinak, ilyen a nyári 
egyetem is. Ezek olyan pár hetes prog
ramok, amelyek a szünidőben is lehe
tőséget biztosítanak arra, hogy megis
merkedjünk külföldi egyetemekkel és 
szokásaikkal. A tanulni és szórakozni 
vágyók eljuthatnak Kanadába, Kínába, 
Indonéziába vagy akár Japánba is, de 
persze aki Európában maradna, őt is 
rengeteg lehetőség várja. Ami rossz hír, 
hogy csak néhány iskola van, ami ösz
töndíjas, a többi mind fizetős. Azonban 
ha valaki megtalálja a pénztárcájának 
megfelelő lehetőséget, élményben nem 
szenved hiányt.

Az ösztöndíjas iskolák, mint pél
dául az angliai Hull University vagy a 
franciaországi ESSCA által szervezett 
sanghaji program. A legnépszerűbb 
és legelőnyösebb azonban a partner- 
egyetemünk által hirdetett program, a 
Bambergi Nyári Egyetem, amelyet idén 
már 35. alkalommal szerveznek meg.

Ezt a programot egyetemünk szer
vezi, az ösztöndíj 150 euró, emellett a

szállás és a kurzus is teljesen ingye
nes, így a teljes összeg, amit megspó
rolhat az ember, körülbelül 1000 euró. 
Jelentkezni csak az alapszak második 
évétől lehet, ami igazán rossz hír az 
elsősöknek, és a csak kezdő német 
nyelvtudással rendelkezőknek is le 
kell mondaniuk erről a lehetőségről. 
Sajnos nem minden jelentkező juthat 
el ide, csupán egyetlen személynek 
szól évente. A jelentkezésnél fontos a 
nyelvtudás és a motiváció, amelyen 
akár az ösztöndíj is múlhat, hiszen 
erről nem saját egyetemünk, hanem a 
bambergi dönt.

A program középpontjában az 
irodalom, művészet és kultúra áll, és 
augusztus 4-től 28-ig tart majd. Az 
órákon kívül rengeteg esemény és él
mény várja a hallgatókat Bambergben, 
és ez egy kiváló alkalom a nyelvtudás 
fejlesztésére, új kapcsolatok teremtésé
re, hisz megannyi külföldi diák utazik 
ide.

Ha valaki több információt sze
retne a Bambergi Nyári Egyetemről, 
akkor a Nemzetközi Irodát érdemes 
felkeresnie, míg a többi egyetemről 
honlapjaikon tájékozódhatnak, és ott is 
lehet rájuk jelentkezni.

A bambergi programra május 23-ig 
lehet beadni a jelentkezést, a többit 
illetően változó a határidő, de többsé
gük áprilisban vagy májusban jár le, 
úgyhogy jobb, ha mindenki idejében 
körülnéz.

Zsófi kurzus, avagy 
jelnyelv az Egyetemen
A  BECSEY ZSOLT

oltál már abban a hely
zetben, hogy körülötted 
mindenki más olyan 
nyelvet beszélt, amit te 
nem értesz? Ha igen, mit 

szóltál volna, ha Zsófi odajön hozzád, 
kedvesen, anyanyelveden megszólít, és 
nyugtató szavakkal tájékoztat téged, 
hogy mi merre hány méter? Képzeld 
el, hogy a hasonló helyzetek átélése a 
siketek világában mindennapi jelen
ség. A BCE HŐK szeretne segítséget 
nyújtani, hogy minél több Zsófi legyen 
Magyarországon, akik a siketeknek és 
gyengén hallóknak jelnyelv segítsé
gével tudnak alapvető információkat 
kommunikálni. Egy második nyelvet 
megtanulni vágyóknak meg kell adni 
a lehetőséget, hogy ezt a különleges

sinosz
Siketek és Nagyothallók Országos Szövetsége

élményt átélhessék, és ezáltal tudjanak 
segíteni annak, aki rászorul. A siket
kultúra megismerésén túl az alapvető 
“jelelést” sajátíthatják el a hallgatók 
féléves kurzusonkon. A magyar fel
sőoktatásban egyedülállónak számító 
projekt létrehozásában a Siketek és 
Nagyothallók Országos Szövetségének 
speciálisan képzett oktatói vesznek 
részt. A kurzus nyitott mind a Pesti, 
mind a Budai Campus hallgatói szá
mára. Ha te is szeretnél Zsófivá válni, 
várunk téged is a következő félévekben 
óráinkon!

OKTATÁS A
Mi lesz veled, MAB?

átkerült a „full member under review” 
kategóriába, s két éven belül új külső 
értékeléssel kell bizonyítania meg
felelését, ellenkező esetben elveszíti 
nemzetközi tagságát.

A HÖOK (Hallgatói Önkor
mányzatok Országos Konferenciája) 
is kiemelt ügyként kezelte a MAB 
státuszának megváltozását. Március 
hónapban a szervezet választmá
nya Kiss Dávid, korábbi Corvinus 
HÖK-elnök javaslatára elkészített egy 
tizenkét pontból álló nyilatkozatot, 
melyet az összes, április 6-án tartandó 
országgyűlési választásokon országos 
listát állító párt számára eljuttatott. A 
manifestóban szereplő pontok között 
természetesen szerepelt az akkreditá- 
ciós szervezet nemzetközi helyzetének 
rendezése is, hiszen minden egyetem 
érdeke, kiváltképp a Corvinusé, hogy a 
nemzetközi felsőoktatási intézmények 
között felállított rangsorokban tovább
ra is képviseltethesse magát.

A  KAIZINGER TAMÁS TÖHÖTÖM

A z elmúlt hetekben renge
teg különböző infor
mációt lehetett hallani 
a Magyar Felsőoktatási 
Akkreditációs Bizottság 

jövőjével kapcsolatban. Amennyiben 
ellátogatunk a MAB honlapjára, úgy 
megbizonyosodhatunk arról, hogy a 
bizottság jelenleg is működik, nem
zetközi szinten továbbra is elfogadják 
a szervezetet. A honlapon olvasható 
információk szerint csupán annyi tör
tént, hogy az ENQA Board (European 
Association For Quality Assurance 
In Higher Education) nem újította 
meg a MAB teljes jogú tagságát arra 
hivatkozva, hogy a szervezet nem felel 
meg az ehhez szükséges követelmé
nyeknek. Ennek okaként elsősorban 
a szervezet függetlenségének hiá
nyosságát, illetve annak finanszíro
zását jelölte meg az ENQA. A MAB

Erasmus: új rendszer
A  ILLÉS RICHÁRD

Idén új rendszerben zajlottak 
le az Erasmus pályázatok, a 
megújult Erasmus+ program 
pályázati időszaka kitolódott ez 
év első negyedévére. A régivel 

ellentétben a jövőben csak egy pályáza
ti időszak lesz, várhatóan februárban, 
amikor is lehet jelentkezni az őszi és a 
tavaszi félévre is külföldi résztanulmá
nyokat folytatni.

Idén sajnos igencsak kevesen 
jelentkeztek a programra. Kérdés, hogy 
mi lehet ennek az oka. Lehetséges, hogy 
az elhúzódó pályázati kiírás? Esetleg a 
megváltozott feltételek? Valószínűleg 
inkább az első. Elég nagy változáson 
ment keresztül a program, így érthető,

ha még kell egy kis idő a hallgatóság
nak, hogy megeméssze azokat. Azonban 
annak, hogy egyszerre kell jelentkezni 
őszre és a következő év tavaszára is, 
csak ösztönzőleg kellene hatnia, hiszen 
pótjelentkezésre nincs lehetőség. Egy 
másik ok lehet a körülményes tárgyel
fogadtatás is. Hiába mondjuk, hogy nyi
tottak vagyunk Európára, ugyanis még 
mindig nehéz időben befejezni tanul
mányainkat egy külföldön töltött félév 
után. Ezzel kapcsolatban már történtek 
előrelépések, hiszen több mesterszakon 
megpróbáltak a szakfelelősök kialakíta
ni egy olyan félévet, amely külföldről is 
könnyen teljesíthető.

Az Erasmus+-ról bővebben a 
corvinusonline.blog.hu oldalon olvas
hattok.
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Budapest -  
fesztiválváros?
Á  DICSÜK DÁNIEL

em, ezúttal nem a 
méltán népszerű Sziget 
Fesztiválról vagy a 
belvárosi bulinegyedről 
szeretnénk szót ejteni 

(ezt megtesszük a Kávéház rovatban), 
hanem a szintén egyre sikeresebb, és 
a maga több évtizedes múltjával már 
Budapest tradicionális tartozékának

számító Budapesti Tavaszi Fesztivál 
kerül reflektorfénybe. A BTF ugyanis 
mára nemzetközi szintű összművészeti 
rendezvénysorozattá nőtte ki magát.

Olyannyira, hogy a nemzetközi saj
tó is kiemelten foglalkozik a fesztivállal 
-  mi sem maradhatunk hát le mögötte. 
A kiemelt médiaérdeklődést jól jelzi, 
hogy a párizsi (!) kihelyezett sajtótá
jékoztatón a nemzetközi kulturális

média ötvennél is több illusztris kép
viselője vett részt. Ráadásul a külön
böző jegyeladási hírek is azt mutatják, 
hogy egyre többen érkeznek hazánkba 
néhány napra a fesztivál vagy éppen 
annak egy-egy programja miatt.

Az idei fesztivál véget ért -  mely 
a szervezők értékelése szerint nyilván 
sikerrel zárult -, de talán nem is ez a 
fő lényeg. Felsorolhatnánk a komoly
zenei koncerteket, koprodukciós 
színházi előadásokat vagy épp a kísérő 
kiállításokat, de ezt is annyian leírták 
már, hogy aligha hordozna új infor
mációt -  akit érdekel, tudott róla, akit 
pedig nem, azt ezúttal nem szeretnénk 
ilyesmivel untatni. (Bár azért néhány 
MüPa-beli koncert vagy épp az Örkény 
Színház Hamletje méltó a kiemelésre.)

Fontosabb azt megemlíteni, hogy 
minden fanyalgás ellenére Budapest 
egyre szervesebben kapcsolódik be a 
világ kulturális (és szórakoztatóipari) 
véráramába. A Budapesti Tavaszi Fesz
tivál ugyan nem feltétlenül az élharco
sa ennek -  ráadásul a programválasz
tást is lehet szakmai és politikai alapon 
támadni -, azonban mégiscsak az 
egyik szimbóluma, már csak tradíciója 
és sokszínűsége miatt is. Arról nem is

beszélve, hogy a még kevésbé ismert 
és keresett többi évszakbeli testvérével 
együtt szinte az egész évet lefedik.

Amellett, hogy egyre több 
világsztár együttes és dj látogat el 
hozzánk, számos előadóművészeti 
ágban megvannak a magunk méltó 
csillagai is. Csak a teljesség igénye 
nélkül: tánctársulataink, szimfonikus 
zenekaraink és többtucatnyi színtár
sulatunk (melyek közül több ráadásul 
nemzetközi szinten is egyre komolyab
ban jegyzett) bőven adnak merítési 
és választási lehetőséget nemcsak a 
fesztiválok programigazgatói, hanem a 
mi számunkra is.

Tudom -  sőt sokszor másokon 
és magamon is tapasztaltam -, hogy 
általában elégedetlenek vagyunk a 
minket körülvevő dolgokkal -  és talán 
az esetek többségében igazunk is van. 
Azonban ami jó, az jó. Álljunk meg 
néha egy pillanatra, és hagyjuk, hogy 
elvarázsoljon minket Budapestnek ez 
az oldala is (bár a Sziget, a bulinegyed 
lám, mégis szóba kerültek, mert azért 
nehéz, ráadásul fölösleges is ezeket 
megkerülni), amely alapján a BTF 
méltán válik a kiemelkedő fővárosi 
kulturális élet védjegyévé.

„ M a jd h o g y n em  le h e te t le n  
v á lla lk o z á sb a  fo g tu n k ”
-  A b ern i k ö v e t  m argójára
Á  KELEMEN LUCI

1 958-at írunk. Két fiatal máig 
tisztázatlan körülmények 
között fegyverrel tör be a berni 
magyar nagykövetségre. A 
magyar történelem kevésbé 

ismert momentuma ez, egyben A berni 
követ című tévéfilm alaptörténete is. 
Szász Attila rendezővel beszélgettem 
az alkotásról.

Magyar thriller? Történelmi téma? 
Sokak szeme előtt talán a Honfoglalás 
és a Halálkeringő torz szerelemgyereke 
lebegett, mielőtt látták volna a filmet.
A fenti címkékből adódó stigmákat 
azonban teljes nyugalommal félredob
hatjuk: nem egy kritika a legjobb ma
gyar thrillerként emlegeti az alkotást.

-  A film sokkal nagyobb port ka
vart, mint vártuk -  kezdte Szász Attila, 
a film rendezője a beszélgetést. -  An
nak ellenére, hogy ez nem az aktuális 
új magyar mozifilm, nagyon sokan, 
szakmabeliek, kritikusok foglalkoztak 
vele. -  Ez látszik is a filmen, többekhez 
hasonlóan a mi figyelmünket is a sok 
pozitív kritika keltette fel.

A film leforgatása szerinte „majd
hogynem lehetetlen vállalkozás” volt: 
mindössze tizenhét nap állt rendel

kezésükre. Összehasonlításképpen: 
egy átlagos magyar film 30-40 napnyi 
forgatás után készül el, lényegesen na
gyobb költségvetésből. A színészekkel 
való egyeztetés sem volt különösebben 
egyszerű, tekintve, hogy a forgatás 
átcsúszott szeptemberre -  szinte elke
rülhetetlen volt ugyanis az ütközés a 
próbarenddel.

Ha már színészek: Kulka János. 
Mosoly a reakció, amikor megemlítet
tem a címszereplő berni követet játszó 
férfit. Mint megtudtam, Köbli Norbert 
forgatókönyvíró konkrétan őrá írta a 
figurát, miután annyira nagy hatással 
volt rá a közös munka A vizsga című 
film készítésekor. Azonos forgató
könyvíró, azonos főszereplő, szintén 
az ’56 utáni állapotok feltérképezése? 
Ugyan Szász Attila még a látszatát is el 
akarta kerülni annak, hogy egy kapta
fára készült a két film, végül azonban 
kalandos úton mégis Kulka kapta meg 
a szerepet -  és utólag kijelenthetjük: 
mindenki nagy megelégedésére.

Mint kiderült, a casting amúgy is 
az alkotási folyamat szerves része volt. 
A különböző színészek próbái során to
vább épültek, szépültek a karakterek. A 
forgatókönyv volt ugyan az alap, amire

épült a film, de még azok a színészek 
is hozzátettek, akik végül nem kaptak 
szerepet. Ráadásul olyan is volt, aki 
elvileg szerepelt volna, azonban végül 
nem jelent meg a kamerák előtt, csak 
a rádión keresztül szólalt meg. „Sok 
kompromisszumot kellett kötnünk, de 
személy szerint nagyon büszke vagyok 
a filmre” -  összegezte röviden a teljes 
alkotói folyamatot a rendező.

Fontos volt, hogy a film minél 
nagyobb közönséghez eljusson. Az 
elmaradhatatlan „tévé kontra mozi” 
kérdésre azt a választ kaptam, hogy 
így sokkal többen megnézhették a 
filmet. Szász Attila végső soron még 
azt is pozitív kontextusban mesélte, 
hogy mennyien letöltötték a filmet egy 
torrent oldalról. Ráadásul, mint azt a 
rendező kiemelte, hamarosan érkezik

a DVD-kiadás is -  kérdés azonban, 
hogy ez mennyiben járul hozzá a film 
népszerűsítéséhez.

Ennek kapcsán tértem rá beszél
getésünk utolsó témájára, mely az a 
talán elsőre szokatlannak tűnő dal 
volt, amely a film stáblistája alatt szól.
A korábban hallott, egyébként remek, 
teljesen akciófilm-szerű aláfestő zene 
helyett a Punnany Massif Szabadon 
című száma szól. Engem váratla
nul ért, s mint kiderült, a választás 
igencsak megosztó volt a stábon 
belül is. -  Azt szerettük volna, hogy a 
történelmi témát végül visszarántsuk a 
mába -  magyarázta meg Szász Attila a 
döntést - s e  koncepció hallatán végre 
azt is jobban megértettem, hogy az ör
dögbe sikerült egy izgalmas kosztümös 
magyar thrillert csinálni.
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A természet gyilkos ölén
A  BÁRTFAI ESZTER

M eglepően nagy érdeklődés övezte Jeff 
VanderMeer Déli Végek trilógiája 
első kötetének, az Expedíciónak 
a megjelenését, így ezúttal mi is 
foglalkozunk vele. A mű leginkább 

a hölgyolvasóknak kedvez: a gyengébbik nemet kép
viselő főszereplők a női tábort erősítik -  bár ugyan
ezen oknál fogva a férfiak érdeklődését is felkeltheti a 
regény. A műben négy nő dacol a természettel -  persze 
nem annak „holmi” időjárási viszontagságaival, 
hanem igazi, élő, sőt gyilkos mivoltával. A kérdés már 
csak az: ki az úr a háznál -  jobban mondva a (kül) 
világban?

Adott egy X Térségre keresztelt, már három 
évtizede lezárt terület, melytől a köznépet környe
zeti katasztrófa címszó alatt tartják távol. Senki sem 
tudja, mi fán és hol terem ez a hely, csak azt, hogy 
létezik. Ám közben természetesen gőzerővel dol
goznak az őserdő-övezet felderítésén, ugyanis a Déli 
Végek elnevezésű szervezet eddig tizenegy alakulatot 
parancsolt oda. A kezdeti próbálkozások gyakorla
tilag a vágóhídja küldéssel értek fel, mivel alig élte 
túl valaki a küldetést. De legalább az áldozatoknak 
volt miből válogatniuk: a „halálrepertoár” emberölés, 
öngyilkosság vagy szimpla eltűnés, míg a szerencsé
sebbek megúszták úgymond önmaguk elvesztésével. 
Ez azonban újabb „fricska” -  avagy a természet

játéka -, hiszen beszámolóik hitelessége így igencsak 
megkérdőjelezhető.

Amerikai író lévén, VanderMeer regényével 
párhuzamba állítható a hírhedt 51-es körzet: azt is 
titkok-találgatások övezik, és a kormányzat igyekszik 
gondosan elrejteni a publikum elől. A hasonlóság 
ennyiben ki is merül, hiszen innentől a történet 
önálló életre kel: a saját akarattal rendelkező, meg- 
és kiismerhetetlen, szeszélyes vadon egy alapvető 
emberi félelem szimbolikája. Mégpedig az ismeret
lennel való szembenézésé, amit a felfedezők egymás 
elől rejtegetett titkai még tovább fokoznak -  ezáltal 
kettős színtéren zajlik a cselekmény (amely nem egy 
kívülálló narrátor, hanem a biológus szereplő szemén 
keresztül bontakozik ki): az elmén kívül és belül. 
Mindemellett pedig van egyfajta összeesküvés-elmé
let felhangja is a térség kapcsán, a titkos társasághoz 
és a kormányhoz kötődően.

Az Expedíció nem sok tekintetben mutat 
újdonságot az utóbbi két-három évben megjelent 
hasonló jellegű művekhez képest, pergő ritmusa és 
a természet „közelsége” mégis kiemeli a regényt a 
sci-fik tömkelegéből. Ráadásul, ha nagyon akarjuk, 
még egy aktuális metaforaként is megmagyarázhat
juk a cselekményt: az ember és a természet harca, 
a környezetünkkel való együttélésünk problémája 
mind-mind olyan kérdések, melyekért -  bár sokat 
beszélünk róluk -  nem teszünk eleget.

Kétségtelen, hogy a szerző célja nem volt több, 
mint egy könnyen fogyasztható, széles réteg számára 
értékesíthető szórakoztató irodalmi mű megírása, de 
ezt legalább úgy tette, hogy közben valamennyire a 
saját életünkre is felhívta a figyelmet. És ez már ön
magában nézve is értéknek számít, hiszen sok társa 
erre csak ritkán veszi a fáradságot.

JEFF VANDERMEER 
EXPEDÍCIÓ

a j'a v e
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A HÓNAP FOTÓJA

T avasz a Budai A rborétum ban -  Egyetemünk egyik legszebb ekkove, a Budai Campus arborétuma ismét virágba borult. Ideális hely a vizsga- 
időszak előtt egy kis pihenésre, tanulásra -  nem csak a budai hallgatóknak! FOTÓ: NAGY DÓRA
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^CO RVINUS SPORT közgazdász

Irány a Maracana! -
Vb rákészülés, I. rész
A  ILLÉS ROLAND

Brazília -  Horvátország mérkőzéssel június 
12-én kezdetét veszi a XX. labdarúgó-vi
lágbajnokság. A sportág 1930 után ismét 
visszatér a szamba országába, Brazíliába. 
Háromrészes felvezető írásunkban rövi

den bemutatjuk a torna résztvevőit: ezúttal az A és a 
B csoport válogatottjait vesszük górcső alá.

A CSOPORT
Brazília:
A  Üt Brazíliáig: A torna házigazdájaként nem kel

lett részt vennie a selejtezősorozatban.
A  Vb múlt: Brazília a világbajnokságok történe

tének legtöbb elsőséggel rendelkező csapata. Öt 
világbajnoki címe közül az utolsót 2002-ben 
nyerte. Az azóta megrendezett két tornán „csu
pán” a negyeddöntőig jutott a Sele^ao. 

Horvátország:
A  Út Brazíliáig: A horvátok az európai selejtezőso

rozat A csoportjában a második helyen végeztek 
Belgium mögött, az Izland elleni pótselejtezőt 
azonban sikerrel abszolválták.

A  Vb múlt: A nemzeti csapat immáron negyedik 
alkalommal szerepel a tornán. Eddigi legnagyobb 
sikerüket az 1998-as viadalon érték el, amikor 
is Hollandia legyőzésével bronzérmet szereztek. 
2010-ben azonban kénytelenek voltak otthonról 
figyelni az eseményeket.

Mexikó:
A  Üt Brazíliáig: A CONCACAF zóna második 

selejtezőkörében a negyedik helyen végeztek, így 
interkontinentális pótselejtezőt kellett játszaniuk. 
Az Új-Zéland elleni párharcot kettős győzelem
mel zárták.

A Vb múlt: Tizenötödik alkalommal vesznek részt 
világbajnokságon. Kétszer a negyeddöntőig 
jutottak, négy évvel ezelőtt a legjobb tizenhatig 
meneteltek, ahol Argentína állította meg őket.

Kamerun:
A  Út Brazíliáig: Az Afrikai Zóna második selej

tezőkörében kapcsolódtak be a küzdelmekbe, 
és csoportelsőként mentek tovább. A harmadik 
fordulóban Tunézia csapatát legyőzve váltottak 
repülőjegyet Brazíliába.

A  Vb múlt: Hetedik alkalommal kvalifikálták 
magukat a tornára. 1990-ben a negyeddöntőig 
meg sem álltak, ahol azonban Anglia hosszabbí
tás után búcsúztatta őket. Dél-Afrikában három 
vereséggel, csoportutolsóként zártak.

A végső győzelemre esélyes Brazília a csoport egyértel
mű favoritja, de a második helyért is nagy küzdelem
várható.

B CSOPORT
Spanyolország:
A Út Brazíliáig: A spanyolok címvédőhöz méltóan, 

csoportelsőként kvalifikálták magukat a tornára.

A  Vb múlt: Tizennegyedik alkalommal szereztek 
indulási jogot, 2010-ben teljesült be a spanyol 
álom a világbajnoki cím elnyerésével.

Hollandia:
A  Út Brazíliáig: A hollandok Európából elsőként, a 

selejtezősorozat D csoportjának megnyerésével 
biztosították helyüket a legjobb 32 csapat között.

A  Vb múlt: Tizedik alkalommal kvalifikálták ma
gukat. Az egyetlen olyan, nagy futballhagyomá- 
nyokkal rendelkező ország, amelynek még nem 
sikerült világbajnoki címet szereznie. Három 
ezüstérmet szereztek a tornák története során, a 
harmadikat épp 2010-ben.

Chile:
A  Út Brazíliáig: A dél-amerikai selejtezősorozatban 

a harmadik helyen végeztek Argentína és Kolum
bia mögött.

A  Vb múlt: Kilencedik alkalommal vesznek részt a 
tornán. 1962-ben bronzérmet szereztek, legutóbb 
a nyolcaddöntőig jutottak, ahol Brazília búcsúz
tatta őket.

Ausztrália:
A  Üt Brazíliáig: Az Ázsiai Zóna selejtezősoroza

tának negyedik fordulójában Japán mögött a 
második helyen végeztek a csoportban.

A  Vb-múlt: Sorozatban harmadszor, összességében 
negyedszer vehetnek részt világbajnokságon. 
2006-ban a nyolcaddöntőig jutottak, ahol egy 
vitatható mérkőzésen a későbbi világbajnok, 
Olaszország, állította meg őket.

A továbbjutás fő  várományosai a címvédő Spanyolor
szág, valamint Hollandia.

MEFOB hírekMár most vicces 
a magyar válogatott
A  KELEMEN LUCI

M iután a holland vá
logatott nyolc góllal 
küldte haza a miein
ket, Egervári Sándor 
pedig beadta lemon

dását, a hírek egy külföldi edző leszer- 
ződtetéséről szóltak. Néhányan odáig 
is elmentek, hogy Jupp Heynckest 
látták a nemzeti csapat élén. Ő ugyan 
nem jött össze, de van helyette Pintér 
Attilánk, akinek egy előnye biztos van 
a Bajnokok Ligája-győztes némettel 
szemben: azonnal röhej tárgyává tette 
saját magát és a válogatottat.

Be kell vallanom: jó ideje már, 
hogy nem követem a nemzeti tizenegy 
bohóckodását a pályán. Pintér Attila 
megjelenése a porondon azonban még 
engem is előcsalt, elvégre, amit csinál, 
olyan, mint a vasúti szerencsétlenség: 
az ember szíve szerint elfordulna, de 
nem bírja levenni a tekintetét a lát
ványról. Más kérdés, hogy egy vonat
balesettel szemben az ő edzősködése 
pokolian vicces.

„Összetartásokat” szervez, kisza
kítva a játékosokat a csapataikból. Lát
hatóan úgy érzi, hogy egyre inkább az 
itthon játszó emberekre kell építenie. 
Persze miért nyúlna olyanokhoz, akik

nem az NBl-ben játszanak? Elvégre 
a magyar bajnokság nemzetközileg 
elismert, fantasztikusan sikeres, a 
csapatok közül több is BL-győztes, és a 
legnagyobb nevek tolakodnak a klubok 
ajtajainál, hogy itt játszhassanak.

Viszont legalább olyan emberről 
van szó, aki a magyar nép minden 
gyermekére számít: nem sokkal a 
finnek elleni mérkőzés előtt azt nyi
latkozta: „Ha most meg tudja valaki 
mondani, hogy szeptemberig milyen 
erőt fog képviselni a [...] Feröer-szige- 
tek, az azonnal jelentkezzen, fölveszem 
a stábomba, mert én sem tudom.” Nem 
vagyok szakértő, de a feröeri óriások
kal kapcsolatban lenne pár jó tippem a 
számára.

A csapattal viszont legalább izgal
mas játékot játszat -  a válogatottnak 
egyetlen kapura lövése volt első mérkő
zésén. A finnek papíron rosszabb 
csapat nálunk (65.-ek a világranglis
tán), mégis könnyedén nyertek 2-1-re, 
úgy, hogy a mi gólunkat egy kezezés 
után szereztük. Pintér a meccs utáni 
sajtótájékoztatón az óvatoskodó kérdé
seket is felháborító támadásnak érezte. 
Ha a szervilis magyar sportmédia első 
puhatolózó kérdései ennyire felhábo
rították, kíváncsian várom, mi jöhet 
még. Már be is készítettem a popcornt.

A  ILLÉS RICHÁRD

SAKK
Nagy sikerrel zárult az első 

corvinusos rendezésű Magyar 
Egyetemi-Főiskolai Országos Bajnokság 
(MEFOB). Először Várkonyi Attila (Dj 
Dominique), a megnyitó házigazdája 
köszöntötte a résztvevőket és konferálta 
fel a beszédeket. Ezt követően a nagy 
izgalmakat hozó sakk szimultán során 
Antal Gergő mind a kilenc ellenfelét 
legyőzte: először Boros Lajosnak adott 
mattot, a legtovább pedig Rakaczki Zol
tán bírta. Ő korábban NB2-es szinten is 
sakkozott, és már-már feladásra kény
szerítette a nagymestert, végül mégis 
neki kellett a király bábuját eldöntenie.

A szimultán mellett izzott a 
verseny a díszelőadóban, fordulóról 
fordulóra változott a tabella. Volt olyan 
pillanat, amikor még az első helyeken

álltak a corvinusos versenyzők, a végén 
azonban be kellett érnünk a csapatver
seny második helyével, ami önmagá
ban is nagyon szép eredmény. Külön 
öröm, hogy a Lizák Péter, Havanecz 
Bianka, Bednay Dezső hármas között 
egy hölgyet is köszönthettünk! A női 
mezőnyt pontelőnnyel nyerte meg 
Havanecz, és a bronzérmet is itthon 
tartottuk Dudás Eszter révén.

Eredményes versenyt bonyo
lítottunk le 59 profi és 12 amatőr 
versenyzővel -  az eddigi évek legsike
resebb Sakk MEFOB-ja volt. Büszkék 
vagyunk a Közgáz HŐK sport munka- 
csoportjára, és reméljük, hogy további 
versenyzői és szervezési sikerekkel 
öregbíthetjük a jövőben egyetemünk 
hírnevét.
ERGOMÉTER

Március 1-jén Győrben rendezték 
meg az Ergométeres MEFOB-ot (spe
ciális evezőszimulációs verseny), ahol 
a BCE csapata (Sváb Dorottya, Lőrincz 
Ádám, Pétervári-Molnár Bendegúz és 
Szekér László) első helyezést ért el. 
VÍZILABDA

Lapzártánk után, április 5-6-án 
esedékes a tavalyi év corvinusos szem
pontból legsikeresebb sportversenye, a 
Vízilabda MEFOB. Reméljük, sikerül 
a srácoknak a címvédés a 2013-as 
győzelem után, mert mindenki tudja, 
hogy „vízilabdában mi vagyunk a 
császárok”!
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Csendéletek 
a zajos fővárosban
A  DENGYEL DÓRA

a egy forró italra, kellemes sétára, 
speciális külföldi ízekre vagy bekuco- 
rodós romkocsma-sarkokra vágyunk, 
elég utánanéznünk valamelyik város
rajongó oldalon az ajánlásoknak. De 

mi a helyzet akkor, ha csak szeretnénk kissé félrevo
nulni, olvasni, vagy olyan helyen romantikázni, ahol 
nem kell attól tartanunk, hogy mások is csatlakoznak 
hozzánk?

> f.

Összegyűjtöttünk néhány helyet, amelyek 
kívül esnek a turisták kiskönyvein, és kifejezetten 
budapesti lokálpatriótákból kell kihúznunk, merre 
találhatóak.

A Gellért-hegyet mindannyian ismerjük, de 
elszánt romantika-üldözés vagy igazán mizantróp 
hangulat kell ahhoz, hogy megtaláljuk azt a bizo
nyos kiszögellést, amely a legmeghittebb élményt 
nyújtja. Ha elindulunk a Gellért Fürdőtől felfelé, 
az első lehetőségnél jobbra kell mennünk, és ha 
árkon-bokron keresztül elértük az említett helyet, 
(ki is mászhatunk a korláton), aléltan gyönyör
ködhetünk a csodálatos kilátásban, amely sokadik 
alkalommal is lenyűgöző. Különösen ajánlott 
annak, aki képtelen elszakadni az iskolától, mert 
remek a rálátás a pesti campusra. Ideális helyszín 
lyukasórában, akár egy pohár levessel, akár egy 
pecsétes könyvvel. Hasonló élménnyel kecsegtet a 
hegy Erzsébet híd felőli oldalán található szobor és 
a mögötte álló oszlopok, amelyek közé leülve akár 
órákat is el lehet tölteni.

Meglepőbb helyszínnek hangzik a Thomán 
István utcai buszmegálló, amely egész egyszerűen 
a 112-es busz budai végállomása. Ha leszállunk a

buszról, és elsétálunk a körforgalom egyik oldalához, 
megpillantunk egy padot. Egy darab pad árválko
dik a szalagkorlát mögött, amelyet, ha szerencsések 
vagyunk, üresen találunk, és ahonnan ismét páratlan 
benyomásokkal gazdagodva rálátunk egész Budá
ra. A kellemes környezet ugyancsak hosszabb idő 
eltöltésére csábít minket -  amennyiben más nem tart 
igényt a padra, lefoglalhatjuk egy csodálatos délután 
vagy este erejéig.

Igazán eltávolodhatunk a szmogos zakatolás
tól, ha felkeressük az Apáthy-sziklát. A 11-es busz 
nagybányai úti végállomásától a Nagybányai úton 
sétálva rá kell térnünk egy ágas-bogas földútra, me
lyen haladva egy ülésre is alkalmas, nagyobb méretű 
szikláknál pihenhetünk meg. Bárhogyan is dön
tünk, biztosak lehetünk benne, hogy nem kell nagy 
forgalomra és zavaró társaságra számítanunk, többek 
között a hepehupás felszínű megközelíthetőség miatt 
sem. Tökéletes helyszín elmélkedésre, egy kis cseve
gésre a barátokkal, de akár még lánykérésre is. Ha 
sötétedés után látogatjuk meg, olyan érzésünk lehet 
a völgyben elterülő házak fényfolyamától, mintha a 
csillagok földi párjait látnánk.

Cikkünk helyszínei közül talán a legnagyobb 
vizuális élménnyel a Mansfeld Péter park szolgál, 
amelyhez a Margit híd budai hídfőjétől előbb a 
Margit, majd az Apostol utcán végighaladva jutunk 
el. A padokkal szegélyezett, kifejezetten a panorá
ma kiélvezésére készült parkocska inkább egyedüli 
időtöltésre, mint csoportos chilire alkalmas.

Fesztiválbeharangozó
- 1. rész
A  TÖRÖK ANNA

H azai nagyfesztiválok, 
ahol mindenképp ott a 
helyed!

Rutinos látogató
ként teljes bizonyos

sággal állíthatom, hogy idén a magyar 
fesztiválok szervezői igencsak kitettek 
magukért. Bár sokan elégedetlenked
tek egy-egy húzónév bejelentésekor (a 
legnagyobb vihart talán a Volt legje
lentősebb fellépője, az Arctic Monkeys 
bejelentése kavarta), mégis összességé
ben egy nagyon színes és stílusában is 
szerteágazó fesztiválszezonnak nézünk 
elébe.

Ugyan még csak március vége van, 
a Sound (július 10-13.) elővételes jegyei 
már most elfogytak, így az elektro
nikus, hip-hop és popzene kedvelői 
már csak teljes áron juthatnak hozzá a 
napijegyekhez/bérletekhez. A Balaton 
Sound eddigi ismert húzónevei Martin 
Garrix, Steve Angello, Rudimental, 
akik miatt érdemes a Balaton és a 
hajnalig tartó bulik mellett idén is 
Zamárdiba látogatni, és a listának még 
koránt sincs vége!

A másik kiemelkedő fesztivál a 
soproni Volt fesztivál (július 2-6.), 
amely idén hatalmasat dobbantott: 
elhozta az Arctic Monkeys-t, akik

februárban nemcsak a legjobb album, 
de a legjobb brit csapat díját is elnyer
ték. Több éve szerepelnek a Volt és a 
Sziget kívánságlistájának első helyén, 
és a kontinensen júliusban a fonto
sabb európai városokon kívül csak 
nálunk turnéznak. A Volt nagyobb 
headlinerei még a Thirty Seconds to 
Mars, akik idén tripláznak Sopron
ban, a Hurts, a Karnivool, az MGMT, 
Birdy és többek között Steve Aoki. 
Mondanom sem kell, hogy a Volt 
tökéletes választás mindazok számá
ra, akik szeretik a kalandos, csalá
dias fesztiválokat, és nem riadnak 
vissza a színes zenei palettától, ahol 
hardcore metal együttesektől kezdve 
az alternatív népzenéig minden stílus 
megtalálható.

Míg 1993-ban még csak Diákszi
get néven futott, és a napijegyek ára a 
300 forintot is épphogy meghaladta, 
addig ma már Magyarország legna- 
gyobbjaként tartják számon a Sziget 
fesztivált (augusztus 11-18.). Ezt mi 
sem bizonyítja jobban, minthogy
2012-ben 24 riválisa elől nyerte el a 
legjobb nagyfesztivál díját Európában, 
olyanokat is maga mögé utasítva, mint 
a Tomorrowland vagy a Roskilde.
Idén rengeteg olyan sztárral rukkol
tak elő, akik miatt -  akár egy napra

is -  mindenképp érdemes ellátogatni: 
ilyen például az idei Grammy-gála 
csillaga, a négy kategóriában nyertes 
Macklemore, aki Ryan Lewisszal ér
kezik hozzánk, és várhatóan hatalmas 
bulit csapnak; az Imagine Dragons, 
akik idén szintén bezsebelték a díjat, a 
Bastille, akik az Arctic Monkeys-hoz 
hasonlóan a Brit Awardson taroltak, 
Skrillex, aki már szintén többszörös 
Grammy tulajdonos, a Queen of the 
Stone Age, akik most Sopron helyett 
Budapestet szemelték ki maguknak, 
a Placebo, akik még a 2006-os Sziget 
reklám alatt futó számukkal (Every 
you, every me) kerültek be a köztu
datba Magyarországon, és mindmáig 
a brit alternatív rock egyik ikonjának 
számítanak. Nemrég debütált három

új headliner is: Lily Allen, La Roux és a 
sokak által kedvelt Prodigy.

Következő megállónk 
Szántódpuszta, azaz a Pannónia Fesz
tivál (PAFE) idei helyszíne. Tény, hogy 
ilyenkor még mindenki javában a vizs
gáival szenved (június 5-8.), de talán 
egy-két ütős név és a Balaton közelsége 
feledtetni tudja veletek a Közgáz ne
hézségeit. Gondolok itt például a The 
Offspringre, akik nem várt égi aján
dékként érkeznek a rendezvényre. De 
nem csak a rock rajongóinak kedveztek 
a szervezők: jön még Dj Fresh, illetve 
napjaink magyar zenei nagyjai is tisz
teletüket teszik a fesztiválon. Remek 
hangulatot fog varázsolni a Brains, a 
Quimby, a 30Y, az Alvin és a Mókusok, 
illetve a Punnany Massif.
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A hip-hop 
színes világa
A  RUBIN ESZTER

A  hip-hop stílusról min
denkinek más jut az 
eszébe. Valakinek csak 
egy kis ugri-bugrit, míg 
mások számára egy igazi 

életérzést jelent. Számos alfajának 
köszönhetően szinte mindenki talál 
benne valamit, amivel azonosulni tud. 
Ez nem csupán egy táncstílus, hanem 
egy zenei és egy öltözködési irányzat 
is egyben.

A hip-hop egy vérbeli amerikai 
gyökerekkel rendelkező tánc, egészen 
pontosan Bronxból származik, és tör
ténete egészen a ’70-es évekig nyúlik 
vissza. Tele van újszerű, dinamikus 
mozdulatokkal, amelyekben egyéb 
táncstílusok elemei is fellelhetőek. 
Népszerűségét annak is köszönheti, 
hogy szinte mindegyik mai modern ze
nére készíthető egy hip-hop koreográ
fia. Egyik legősibb alfaja az old school 
stílus. Erre jellemzőek a nagyobb 
mozdulatok, sokszor a break felé ten
dál. Leginkább a ’80-as évek hip-hop 
zenéire szokták táncolni, innen is ered 
a kifejezés. Ez a stílus szinte az összes 
többi alfaj alapjául szolgált, így volt ez 
a popping/locking műfajjal is, amely 
tele van törésekkel és hirtelen megál
lított mozdulatokkal. A poppingra a 
megfeszített mozdulatok jellemzőek, a 
lockingra pedig a csavarások.

Szintén népszerű műfaj a sokakat 
ámulatba ejtő electric boogaloo. Ez az

egyik legnehezebben megtanulható 
tánc, tele van hullámokkal és tört 
mozdulatokkal. Általában elektro
nikus zenére táncolható. Ahogy az a 
nevéből is kiderül, az egyik legújabb 
hip-hop stílus a new style, amely 
mindenből merít egy kicsit, főként a 
látványra épít. A düh kifejezésének 
és levezetésének egyik legalkalma
sabb módja, ha az ember kipróbálja a 
krump stílust. Az electric boogaloo- 
hoz hasonlóan ez is nehezen tanul
ható, hiszen tele van ugrásokkal és 
karmozdulatokkal.

Sokan úgy gondolják, a hip-hop 
egy fiús stílus, de számos nőies mozdu
latot is magában rejt. A videoklipekben 
megjelenő csajos koreográfiák szintén 
ehhez a műfajhoz kötődnek. Azok, 
akik az igazán nőies mozdulatokat 
preferálják, biztosan élveznék a dirty 
girl style nevezetű táncstílust, ahol a 
hip-hop mozdulatait csajos formákkal 
kombinálják.

Rengeteg helyen találkozhatunk a 
hip-hop táncokkal. Egész estés mozifil
mek alapjául is szolgál ez a tánc, elég, 
ha csak a Step up filmekre gondolunk. 
Ma már egyre több hip-hop tánciskola 
működik, mind itthon, mind pedig 
külföldön: az árkategóriák nagyon 
változóak, de van olyan hely is, ahol 
ingyenesen zajlik az oktatás, ilyen pél
dául a Dance Force tánciskola is, ahol 
az év végén még bizonyítvány is jár a 
táncosoknak.

A Netflix dönti össze 
Hollywood kártyavárát?
A  KELEMEN LUCI

A lapjaiban forgatta fel 
a médiafogyasztási 
szokásokat a Netflix, a 
világ egyik legsikeresebb 
online videotékája. A cég 

az elmúlt években kezdte meg európai 
terjeszkedését -  csak idő kérdése, hogy 
nálunk is megjelenjen. De miért is 
olyan jelentős ez a vállalat?

A Netflix a legsikeresebb dotkom 
cégek egyike: egy 2011-es kutatás 
szerint az USA internetforgalmának 
33%-a hozzájuk vezethető vissza. A 
vállalat korábban csak egy volt a DVD- 
kölcsönzők közül, de aztán a hangsúlyt 
az online kölcsönzésre helyezték át, 
verhetetlenül olcsóvá és kényelmessé 
téve ezzel a fogyasztást (havi nyolc dol
lárért voltaképpen bárhol, bármikor, 
bármit megnézhet az ember).

Az Y-, illetve Z-generáció igényei
hez való ilyetén alkalmazkodás rendkí
vüli módon felpörgette a vállalatot. A 
közelmúltban saját készítésű soroza
tokkal rukkoltak elő. Teljes szabadsá
got adtak a készítőknek, így sikerült 
Oscar-díjas színészeket és rendezőket 
is megszerezniük.

A House of Cards című sorozatban 
egy csúnyán kijátszott kongresszusi ve
zető hatalomra törése adja a fő vonalat. 
Főhősünk a legelső jelenetben kitöri 
egy elütött kutya nyakát, miközben ar
ról monologizál egyenesen a kamerába 
nézve, hogy nincs türelme az értelmet
len fájdalomra. Ezek után a síró tulajok 
szemébe hazudja, hogy az állat belehalt 
az autóbalesetbe, részvétet nyilvánít, 
majd visszatér otthonába.

Ilyen és ehhez hasonló húzásai 
ellenére is lehetetlen gyűlölni, és 
ebben legalább akkora szerepe van 
Kevin Spacey játékának, mint a 
forgatókönyvnek. Már az első évad 
Emmy-díjat nyert és hatalmas rajon
gótáborra tett szert -  pedig egyetlen 
tévécsatorna sem adta a sorozatot. 
Egyszerre tették elérhetővé az összes 
epizódot: úgy találták, hogy legtöbben 
egyetlen adagban nézik meg kedvenc 
sorozataikat.

Ahogy a House of Cards főszerep
lőjéről sem lehet még tudni, belebu
kik-e manővereibe, a Netflix kapcsán 
sem egyértelmű, hol a határ. Csak 
remélni lehet, hogy az ilyen fogyasz
tóbarát szolgáltatások előbb-utóbb 
begyűrűznek hozzánk is.
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